




Başkanın Seslenişi
Yayın hayatına kazandırdığımız “ MOMENT “ 
dergimizin ikinci sayısıyla yine sizlerle buluştuk. 43. 
Dönem Yönetim Kurulu olarak geride bıraktığımız 
yedi aylık sürede durmadan çalışarak bir çok 
toplumsal ve örgütsel faaliyetin içinde bulunarak 
genelde topluma özelde ise mesleğimize ve 
meslektaşlarımıza faydalı olmaya çalıştık. 

Özellikle son birbuçuk ay içinde AB ile ortak 
yürütmüş olduğumuz proje kapsamında çok 
yoğun bir dönem geçirdik. Kıbrısın kuzeyinde 
maksimum fayda sağlamayı amaçladığımız “ 
Uluslararası Sözleşme Yönetimi” (FIDIC) ve “Kişisel 
Gelişim” eğitimlerini KTMMOB başkanlığının 
da verdiği destekle tüm birlik çatısında farklı 
meslek disiplinlerine de açarak geniş bir katılımla 
eğitimlerimizin birinci modüllerini tamamladık. Yine 
proje kapsamında uluslararası ve yerel uzmanlarımızla 
birlikte yoğun toplantılar gerçekleştirip Kıbrıs’ın 
Kuzeyi için yeşil iş fırsatları raporunu hazırlamakta ve 
evrensel bir meslek icra eden üyelerimizi gelecekle 
uyumlu hale getirmeye çalışmaktayız. 

06 Ekim tarihinde gerçekleştirdiğimiz geleneksel 
dayanışma balomuzda henüz altı aylık bir yönetimin 
İMO tarihinin en kalabalık balosunu yapabilmesi 
ise siz meslektaşlarımızın odamıza ve bizlere ne 
kadar sahip çıktığınızın en net göstergesidir. Eşitlik 
ilkesinden taviz vermeden sürekli çalışacağımızdan 
ve bizim de sizlerle birlikte odamıza sahip 
çıkacağımızdan hiç kuşkunuz olmasın. 

Dergimizin bu sayısına konuk olan, röportajları ve 
makaleleriyle katkı koyan meslektaşlarımıza da ayrıca 
teşekkür etmek isterim.

2018 yılını geride bırakmaya hazırlandığımız bu 
dönemde bizler elbette 2019 yılı için planlamalar 
yaparak aralıksız çalışmaktayız. Odamızın 50. Yılını 
kutlayacağı 2019 yılının sizlere sağlık ve mutluluk 
getirmesi dileğimle hepinize sevgi ve saygılar.  

Gürkan YAĞCIOĞLU
Başkan
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Kapasitemizi sürekli artırmamız 
gerekmektedir
Değerli Meslektaşlarım,
Değerli İMO Moment Okurları,

Üyeliğimin ilk yıllarında Oda yönetimi tarafından 
yayınlanan BÜLTEN’ den Oda tarafında ulaştırılan 
son birkaç baskısı halen daha kütüphanemdedir. 
Gelişen teknoloji ile birlikte basılı yayınların 
yerini sosyal medya organları almış olsa da, 
geçmiş dönemde uzun zaman konuşup yayına 
koyamadığımız odamıza ait basılı yayını, İMO 
MOMENT olarak hayata geçirilmesini ve 
ilk sayısını çıkarmış olmaları nedeniyle 43. 
dönem yönetim kurulumuzun bu güzel kararını 
selamlıyorum. 

Dergimizin sürekliliği ve içerik zenginliğinin 
sağlanması, oda yönetim kurulumuz kadar 
biz üyelerin de katkı koyarak sahip çıkması ile 
mümkündür. Bu sahiplenme ile kısa sürede, hem 
toplumun bilim ışığında doğru bilgilenmesini hem 
de odamızın mesleki ve toplumsal konulardaki 
çalışmalarının duyurusunda İMO Moment 
Dergisinin önemli bir iletişim aracı olmasını 
sağlayabiliriz. 

İnşaat Mühendisleri Odamızın kütüphanemizde 
yer alacak nitelikte, takip edilen sürekli bir 
yayına sahip olması en büyük amacımız olmalıdır. 
Birlik Başkanı olarak bu ve benzeri çalışmaları 
önemsiyor ve destekliyorum.

Genel Kurullar sonrası seçilen yönetim 
kurullarının en önemli görevlerinden biri, yeni 
dönemin heyecanıyla hedeflerin ortaya konulması, 
önceki dönemden devralınan görevlerin 

sürekliliğini sağlanması, hizmet kalitesinin 
koruması ve mümkünse yükseltilmesidir. Birlik 
bünyemizde, kurumsal altyapısı ve hizmetleri 
kalite sertifikaları ile belgelenen ve sürekli 
denetlenen İnşaat Mühendisleri Odası ve odamıza 
ait İMO Mehmet Asi Göze Yapı Malzemeleri 
ve Zemin Mekaniği Laboratuvarı, kapasitesini 
artırarak geride bıraktığımız dönem  dünya 
çapında tanınırlığı olan TÜRKAK’tan akredite 
olarak, kapasitesiyle hem topluma hem de 
birlik çatısındaki çalışmalarımıza önemli katkılar 
koymakta ve sorumluluklar üstlenmektedir.

Türkiye’de yaşanmakta olan ekonomik kriz 
ve neticesinde Türk Lirasında yaşanan değer 
kayıpları ve enflasyon, ekonomik faaliyetlerdeki 
durağanlığı da beraberinde getirdi. Süregelen 
yanlış politikalar sonucu neredeyse tamamına 
yakını dışa bağımlı hale getirilen Kıbrıs Türk 
ekonomisindeki faaliyetlerin önemli kalemlerinin 
dövizle gerçekleşmesi,  Ülkemizin krizin ana 
kaynağı olan Türkiye’den daha fazla  ve ciddi 
şekilde etkilenmesine yol açmıştır. 

Gelir gider dengesi tamamen bozulmuş durumda 
olan Kıbrıs Türkü, önümüzdeki yıl sürpriz bir 
kaynak yaratılmazsa, olumsuz etkileri daha 
fazla hissedecektir. Kendi irademiz ve istemimiz 
dışında, bağımlılığın yarattığı yaşanmakta 
olan ve bizi zorlayan bu ekonomik süreç bize 
hatırlatmaktadır ki, adamızda en erken zamanda 
iki toplumun asgari müştereklerde uzlaşacağı bir 
antlaşmaya bağlı çözüme ihtiyacımız var. 

Çözümün olumlu ekonomik yansımalarının 

Seran Aysal
İnşaat Yüksek Mühendisi
KTMMOB Genel Başkanı    
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tam olarak katma değere 
dönüştürebilmemiz için, 
kapasitemizi geliştirerek dünya ile 
bütünleşmemiz gerekmektedir. 
Birlik üyelerinin bilgi birikimini 
ve kapasitesini artırmak için 
birliğimizin yürüttüğü, Birlik 
çatısındaki oda ve/veya dış 
kaynaklı yürütülen eğitimlere ilgi 
duyanların yararlanması yönündeki 
girişimlerimiz ile Birlik çatısındaki 
çalışmalar tüm birlik üyelerine 
açılmıştır. 

Bunun güzel bir örneği de İnşaat 
Mühendisleri Odamızın bu 
kapsamda almış olduğu karardır. 
Yürütülmekte olan Avrupa Birliği 
finansman yardımlı projedeki 
etkinlik ve eğitimlerden sadece oda 
üyelerinin değil, Birliğimize bağlı 
tüm ilgili mühendis ve mimarların 
yararlanması yönünde karar alarak 
birlik talebinin hayata geçirilmesine 
önemli bir katkı koymuştur. 

İçinde bulunduğumuz ekonomik 
süreci de değerlendirdiğimizde, 
önümüzdeki kısa ve orta vadede 
birliğimize bağlı mühendis ve 
mimarların iki toplumlu ve dış 
kaynaklı (AB, UNDP...vb) projelerde 
çalışmak üzere müracaatlarını 
gündeme gelecektir.  Bu projelerde,  
Avrupa ve gelişmiş ülkelerdeki 
çalışma prensiplerine adapte 
olmuş ve kullanılmakta olan 
dökümantasyona vakıf  mimar ve 
mühendislerin iş bulma da öncelikli 
tercih edilecektir. 

Sektörde söz sahibi olabilmek ve 
adamızda çözüme hazırlanmak için 
de uluslararası dökümanlara hakim 
olmaktan geçtiği unutulmamalıdır.

Birlik yönetimi olarak üyelerimizin 
dış kaynaklı veya iki toplumlu 
projelerde, özel sektörde ve 
devlette (istihdam edilmeleri / 
kadro açılması) iş alabilmeleri 
yönünde yaptığımız görüşmelerde 
ve girişimlerde önümüze çıkan 

en önemli konu üyelerimizin 
kapasitelerini yeterli geliştirmeyip, 
içinde bulunduğumuz kısır döngünün 
yarattığı statükoya yenildiği ve yeni 
iş imkanları yaratacak birikime 
yönelim gösteremediğidir. O 
nedenledir ki yetersiz olsa bile 
devlette açılmış münhal sınavlarında 
belirlenen alt limit puana 
ulaşılamadığından münhaller boş 
kalmıştır. 
İfade etmeye çalıştığım benzer 
sebeplerle; iki toplumlu projelerde 
de yeteri kadar yer alamamaktayız, 
dış kaynaklı projelerde de. 

Hükümet yetkililerine, KTMMOB 
Yönetimi tarafından hazırlanan 
Avrupa Birliği desteği ile 
yürüttüğümüz projenin çıktılarından 
biri olan “Eurocod Standartları 
El Kitabı”, “Binalarda Yangın 
Mevzuatı” taslak çalışması ve 
KKTC Enerji Planlaması ve 
Elektrik Üretim Alternatiflerinin 
İrdelenmesi Seminer ve Çalıştay’ı 
kitabı sunulmuş ve süreçlerin ileri 
götürülmesi talep edilmiştir. 

Birlik tarafından gerçekleştirilen 
ve ileri götürülmesi gereken tüm 
çalışmaların; üyelerimiz tarafından 
sahiplenilmesi, iş hayatındaki 
çalışmalarına yansıtılması suretiyle 
yaşam ve mekan standartının 
artırılmasına katkı koyması, 
projelerde odalarımızın mesleki 
denetimlerinin aranması ve birlik 
üyelerimizin bilgilerini sürekli 
güncelleyerek birikimlerini artırması 
ile ancak başarıya ulaşıp topluma 
yayılabilir. 

Unutmayalım; Adamız’da 
beklediğimiz çözüm ve yönetim 
süreçlerinde söz sahibi olabilmek 
için, statükoyu bir kenara bırakıp 
çok çalışmamız, dayanışma içinde 
olup bilgiyi paylaşmamız, kişisel 
ve kurumsal altyapımızı dünya ile 
paralel geliştirmemiz ve kapasitemizi 
sürekli artırmamız gerekmektedir.  



İÇİNDEKİLER

Günkan: Tüm projeler 
denetimden geçmeli

‘’İşbirliğimiz devam 
edecektir’’

Beton sipariş edilirken 
dikkat edilmesi 
gerekenler

Çin Dünyanın en uzun 
deniz köprüsünü 
kullanıma açtı

İMO  üyelerine 
Uluslararası Sözleşme 
Yöntemi (FIDIC) eğitimi 
fırtsatı yarattı

İMO’dan Yeşil 
Ekonomiye Geçişe 
Katkı
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1977 yılında Gazi Mağusa’da doğdu. 2000 yılında Doğu Akdeniz 
Üniversitesi Mühendislik Fakültesi İnşaat Mühendisliği bölümünden mezun 
oldu. 2000 yılından itibaren proje ve kontrollük işleri, 2003-2009 yılları 
arasında özel bir inşaat şirketinde proje ve saha mühendisliği görevi yaptı. 
2009 yılından itibaren İnşaat Mühendisleri Odası Vize Bürosu teknik 
personeli olarak görev yürütmektedir. Evli ve 2 çocuk babasıdır.

1957 yılında Lefkoşa kazasına bağlı Dizdarköy’de doğdu. 1976 yılında 
Lefkoşa Türk Lisesinden mezun oldu.  1978-1987 yılları arasında TÜRK-
SEN  sendikasında görev yaptı. 1987-2009 yılları arasında Kıbrıs Türk 
Mühendis ve Mimar Odaları Birliği Ortak Vize Bürosunda sekreter 
olarak çalıştı. 2009 yılından itibaren de İnşaat Mühendisleri Odası Kitabet 
personeli görevini yürütmektedir.  2 çocuk annesidir.

1980 yılında Lefkoşa’da doğdu. 2002 yılında Doğu Akdeniz Üniversitesi 
Matematik ve Bilgisayar Öğretmenliği Bölümünden mezun oldu. 2003-
2007 yılları arasında İzmir’de Bilgisayar Öğretmeni olarak çalıştı. 2007-2008 
yılları arasında Levent İlkokulu ve 2008-2009 yılları arasında da Gaziköy 
Anaokulu’nda Bilgisayar Öğretmenliği görevi yaptı. 2009 yılından itibaren 
İnşaat Mühendisleri Odası Kitabet personeli görevini yürütmektedir.  Evli 
ve 2 çocuk annesidir. 

1972 yılında Lefkoşa’da doğdu. 1990 yılında Sedat Simavi Endüstri ve 
Meslek Lisesinden mezun oldu. 1993-2009 yılları arasında Kıbrıs Türk 
Mühendis ve Mimar Odaları Birliği Ortak Vize Bürosunda kitabet personeli 
olarak görev yaptı. 2009 – 2014 yılları arasında İnşaat Mühendisleri 
Odasında idari sekreterlik görevine getirildi. 2014 yılından itibaren ise 
İnşaat Mühendisleri Odası İdare Amiri  görevine atandı. Bu görevde 
çalışmaya devam ederken, TSE’den Dökümantasyon Eğitimi, İç Tetkik 
Eğitimi ve Temel Eğitimlerini aldı yine ayni yıl DAÜ Sürekli Eğitim 
Merkezinin düzenlediği İleri Düzey Microsoft Excel kursunu tamamladı. 
2017 yılında ise Üye İlişkileri Yönetimi Eğitimini ve Proje Yönetimi Eğitimini 
başarıyla tamamladı. 

ODA ÇALIŞANLARIMIZ
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1987 yılında Lefkoşa’da doğdu. 2010 yılında Doğu Akdeniz Üniversitesi 
Mühendislik Fakültesi İnşaat Mühendisliği bölümünden mezun oldu. 2011 
yılından itibaren İnşaat Mühendisleri Odası Mehmet Göze(Asi) Yapı 
Malzemeleri ve Zemin Mekaniği Laboratuvarı Laboratuvar Sorumlusu  
olarak görev yürütmektedir. 

1987 yılında Mağusa’da doğdu. 2010 yılında Doğu Akdeniz Üniversitesi 
İnşaat Teknolojisi bölümünden mezun oldu. 2011-2016 yılları arasında  
özel sektörde çeşitli pozisyonlarda çalıştı.2016 yılından itibaren İnşaat 
Mühendisleri Odası Mehmet Göze(Asi) Yapı Malzemeleri ve Zemin 
Mekaniği Laboratuvarında İnşaat Teknikeri  olarak görev yürütmektedir. 

1978 yılında Güzelyurt’ta doğdu. 1996 yılında Trakya Üniversitesi’nde 
okumak üzere adadan ayrıldı. Okulu bitirdikten sonra özel bir köprü 
firmasında inşaat teknikeri olarak çalışmaya başladı. Burada işverenlerinin 
teşviğiyle Kıbrıs’a dönüp Yakın Doğu Üniversitesi İnşaat Mühendisliği 
bölümünü bitirdi ve akabinde İstanbul’a dönüp aynı firmada inşaat 
mühendisi olarak çalışmaya devam etti. Çalışmaya devam ederken İTU 
‘de geoteknik mühendisliğini bitirdi. Kasım 2016 itibariyle İMO’da vize 
bürosunda teknik personel olarak çalışmaya başladı.
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I 1992 yılında Lefkoşa’da doğdu. Sedat Simavi Endüstri Meslek Lisesinden 
mezun oldu.2016 yılından itibaren İnşaat Mühendisleri Odası Mehmet 
Göze(Asi) Yapı Malzemeleri ve Zemin Mekaniği Laboratuvarında teknik 
personel olarak görev yürütmektedir.
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Uzun yıllar Odada çeşitli görevler üstlenen 
Günkan, yurtdışında aldığı eğitimlerle 
Kıbrıs’ta başarılı işlere imza attı. Günkan ile 
Mühendislik üzerine yaptığımız söyleşiyi sizlerle 
paylaşıyoruz.

Sizi tanıyabilir miyiz?
‘’9 Eylül 1940 yılında Lefkoşa’da doğdum. 1963 
Haziran döneminde İstanbul Teknik Üniversitesi 
İnşaat Fakültesi’nden mezun olduktan sonra Kıbrıs’a 
dönüp, buradaki Kıbrıs Cumhuriyeti Bayındırlık 
Bakanlığı Karayolları binasında geçici statüde 
çalışmaya başladım. 1963 yılında yaşanan hadiseler 
nedeni ile buradaki görevimden ayrılmak zorunda 
kaldım.’’ 

Eğitim hayatınızdan bahseder misiniz?
‘’İstanbul Teknik Üniversitesi’ne ikizim olan 
kardeşimle birlikte yazıldım ve 5 yılda eğitimimi 
tamamladım. 
1963 yılında mezun oldum. 5 yıl eğitim aldığım 
için eğitimim Master düzeyinde sayıldı. O yıllarda 
Jüri önünde test yapılıyordu. Staj yapmak mecburi 
idi. Ben, Almanya’ya staja gittim. Kıbrıs’a geldiğim 

zaman o dönem inşaatı başlayan Saray Otel’in 
yapımında bulundum. Almanya’da çok iyi bir 
staj süresi geçirdim. Birçok şey öğrendim ve bu 
öğrendiklerim Kıbrıs’ta çok işime yaradı.’’ 

1963 yılından sonra hangi görevlerde 
bulundunuz?
‘’1968 yılında Kıbrıs Türk Yönetimi Planlama 
İnşaat Dairesi’nde inşaat mühendisi olarak göreve 
başladım. O dönem Türk bölgesindeki inşaatları 
denetlemem konusunda görevlendirildim. 
Lefkoşa, Mağusa, Larnaka, Baf  ve Poli’de periyodik 
denetlemeler yaptım. Konuyla ilgili Fasıl’96 Yollar 
ve Binalar (Düzenleme) Yasası’na göre yapılacak 
inşaatların uygunluğu konusunda denetimler 
yapıyordum.  

1979-80 yılları arasında C.D.G bursu ile Federal 
Almanya’da alt yapı konusunda çalışmalarda 
bulundum. Ercan Havaalanı pistleri ve otoparkları, 
Lefkoşa çevre yolu ve yeni Girne yolu projesi 
yanında çeşitli yol ve köprü inşaatlarını 
projelendirdim. Bayındırlık ve Ulaştırma Bakanlığı 
Plan ve Proje Müdürlüğü’nden özel nedenlerle 1985 

Günkan: Tüm projeler denetimden 
geçmeli

İnşaat Mühendisleri Odası’nın eski başkanlarından Güngör Günkan, 1970 yılında birkaç 
mühendis arkadaşın bir araya gelmesi ile LTD Şirket kurduklarını ve ceplerinden ödedikleri 
paralarla şimdiki KTMMOB binasının temellerini attıklarını söyledi

Güngör Günkan
İMO Eski Başkanı
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yılında emekliye ayrıldım.’’ 

İnşaat Mühendisleri Odası’nın kuruluş 
sürecinden bahseder misiniz?
‘’Oda, dört beş kişinin bir araya gelmesi 
ile kuruldu. Daha sonra bu sayı artmaya 
başladı. Tabi sayımız artarken Odaların 
çeşidi de arttı. Çevre Mühendisleri 
Odası, Gıda Mühendsileri Odası, Orman 
Mühendsileri Odası, Ziraat Mühendsileri 
Odası, Makine Mühendsileri Odası 
gibi birçok odamız olamaya başladı. 
Yani yaklaşık 15 -16 oda şuan oluşmuş 
durumdadır. 

1970 yılında kurulan odamız, daha sonra 
yasallaşarak faalyetlerini sürdürmeye 
başladı. Kıbrıs Türk Mühendis ve Mimar 
Odaları ve Birliği Yasası olarak onayladı. 
Şimdiki KTMMOB binamızı birkaç 
mühendis arkadaş ile kendi aramızda 
topladığımız paralarla, şirket kurarak 
yaptık.

KTMMOB binasının üzerinde bulunduğu 
arsa Kıbrıs Cumhuriyeti’ne aitti. 
Yürütme Kurulu arsayı bize tahsis 
etmişti. O yıllarda odamızın büyümesi 
ve gelişmesi için büyük çabalar safettik. 
1974-75 yılları arasında da odanın 

başkanlık görevini üstlendim.’’

Daha sonra hangi görevleri 
üstlendiniz?

‘’O dönem imar kontrolünü bana 
vermişlerdi. Çeşitli seminerler 
düzenledik. Yollar ve Binalar Tüzüğü’ne 

bağlı yönetmeliğe uygun olarak 
çalışıyorduk. 1968 yılından sonra 
Planlama Ve İnşaat Dairesi’nde çalışmaya 
başladım. O dönem Kıbrıslı Rumlar 
Lefkoşa için bir kanalizasyon projesi 
başlatmıştı. Ermu Caddesi ortak alan 
olduğu için daireden bu proje için ben 
görevlendirilmiştim. Lefkoşa’nın şehir 

K.T.M.M.O.B ilk dergisi “Teknik” 1973-74 
yılında yayınlandı.

1973 yılında yayınlanan Bozkurt Gazetesi’nde 
oda ile ilgili yayınlanan haber.
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olması sürecinde büyük emeklerim var. o yıllarda 
başlayan kanalizasyon projesi bir türlü ilerlemiyordu. 
1976 yılında Mustafa Akıncı Lefkoşa’da Belediye 
Başkanı seçildikten sonra Osman Örek, Behzat 
Azizbeyli ve benimle birlikte Birleşmiş Milletler 
ile Rum polisinin nezaretinde Lellos Dimitriadis’in 
evine gitti. Akıncı ve Dimitriadis’in samimi 
görüşmelerinden sonra ilerlemeyen kanalizasyon 
projesi süratle ilerlemeye başladı.’’

Ülkemizde inşaat sektöründeki son durum 
nedir? Projeler istenilen şekilde yürütülüyor 
mu?

‘’Ülkemizde doğru bir yapılaşma yapılmıyor. 
1974 sonrası Girne’de büyük bir inşaat patlaması 
oldu. O yıllar yapılaşmada eksiklikler vardı. İnşaat 
sektöründe çalışan işçiler kumu, çakılı, betonu 
birlikte koyup, yerdeki toprakla karıştırıp kolon 
dökmeye çalışırdı. Eksik ve hatalı iş yapılırdı. Bu 
durumu denetleyen de yoktu. Hal böyle iken hatalı 
yapılan işler binaların çatlamasına yol açardı. Kısaca 
sistemden kaynaklı sorunlar vardı. 
Ben, Plan Proje Müdürlüğü görevinde de 
bulunmuştum. Plan Proje Müdürlüğü’ne bağlı 
altı daire vardı. Her daireye ‘’Bana ileriye dönük 
projelerinizi yazıp verin’’ derdim. Ben de ona göre 
önümü görerek çalışırdım. Bu yüzden şimdi yollar 
sürekli kazılıp, duruyor. İleriye dönük projeler 
hesaba katılmıyor.’’ 

Sosyal bir insansınız...
‘’1972 yılından 1979 yılına kadar Devlet Senfoni 
Orkestrası ve Korosu’nda amatör olarak keman 
çaldım. Kıbrıs Türk Alman Kültür Derneği üyesi 
olup, Haydar Paşa Ticaret Lisesi’nde bir yıl Almanca 
öğretmenliği yaptım. 
1999-2002 yıllarında YÖDAK başkanlığını 
yürüttüm. O dönem iki yasa yaptık. Birincisi Atatürk 
Öğretmen Akademisi Yasası, ikincisi ise YÖDAK 
yasasıydı. Tabi bu yasalar zamanla tadilata uğradı.

‘’Tüm projeler denetimden geçmelidir’’
‘’KKTC’de yapılan tüm projeler İnşaat Mühendisleri 
Odası ve Mimarlar Odası’nın denetiminden 
geçmektedir.  Lefkoşa Sanayi Bölgesi’nde odamızın 
kurduğu laboratuvarda her türlü malzeme testi 
yapılabilmektedir. Bu büyük bir başarıdır.’’

Mühendislere yönelik seminerden bir görüntü.

1973-74 yılında Birlik ve Oda 
Yöneticileri belirlendi.
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Başarılı işlere imza atan Yiğitcan, ‘’Yasal 
mevzuatlara uyarak, herkesin sorununu çözmeye 
çalışıyoruz. Önceleri sadece imza atan müdür 
olduğumu düşünüyordum. Bu yüzden imza 
yetkilerimi Şube Amirlerine devrettim. Sadece 
imza atan değil, sorun çözen bir müdür olmak 
istedim. Bunu da başardığıma inanıyorum’’ dedi.
‘’2 yılda yapılması geren Ülkesel Fizik Plan’ı 26 
yılda yapabildik!’’

Şehir planlama nedir? Öncelikli olarak bu 
konuyu açıklığa kavuşturalım...
‘’2016 yılında göreve geldiğim zaman, ülkemizde 
sadece Lefkoşa İmar Planı, Alagadi’de 
kaplumbağalar için Alagadi Çevre Planı ve bir de 
Girne Kale ve arkasında bulunan Türk Mahallesi 
için yapılan Girne Koruma Çevre Planı vardı.  Yani 
2016 yılında toplam 3 planımız vardı. 
1989 yılında çıkan İmar Yasası’nda Ülkesel Fizik 
Planı’nın 2 yılda yapılması öngörülüyordu. Ancak 
2 yılda tamamlanması gereken planı tam 26 yıl 
sonra yani 2015 yılında tamamladık.  Ülkemizde 
planlamaya verilen değer ve önem malesef  bu 
durumla ortaya çıkmıştır.’’

‘’Hiç kimse elindeki yetkileri paylaşmak 
istemedi’’ 
‘’Gelmiş geçmiş hiçbir hükümet elindeki 
yetkileri hiç kimseyle paylaşmak istemedi. Kısaca 
planlamaya bu ülkede değer ve önem verilmedi. 
Çünkü kimse planlı gelişmeyi öngörmedi. 
Biz 1974 yılında toplumdan devlete geçerek bir 
oluşum yaşadık. Ancak kurum ve kuruluşlarımız 
o zamanlar çok güçlü değildi. Teknik donanımlı 
ekiplerimiz ve kurumlarımız yoktu. 
1980’li yıllarının sonlarında Mimar, Mühendis ve 
Plancı sayısında gözle görülür bir artış oldu. Yani 
teknik kapasite bu ülkede artmaya başladı.  Bu 
dairenin görev, yetki ve sorumlulukları sadece 
planlamaya yöneliktir.

Planlamada yetkili tek makamdır. Daireye 
100 dosya girdiyse, 105 dosya çıkardık diye 
övünüyoruz. Hâlbuki bu dairenin dosya görmek ile 
ilgili bir sıkıntısının olmaması lazım. 
Kaymakamlıkların ve belediyelerin yani ruhsat 
makamların yapması gereken işleri biz bir şekilde 
kendimize görev edinmişiz. Bu çok büyük zaman 
hata ve kayıptır. Biz hiçbir ücret almadan bu işleri 
yaparken, bizim yaptığımız bu işlerden belediyeler 

Yiğitcan: Mühendislik medeniyettir

Şehir Planlama Dairesi Müdürü Türkmen Yiğitcan, inşaat sektörüne ilişkin açıklamalarda 
bulundu.

Türkmen Yiğitcan
İnşaat Mühendisi
Şehit Planlama Dairesi Müdürü
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ve Kaymakamlıklar inşaat ruhsatı 
ücreti alıyor. Bizim bunlar yerine “Biz 
şunu planladık, bunu yaptık, bunu da 
yapıyoruz” dememiz gerekirdi.’’ 

‘’23 ayda, Girne-Çatalköy İmar 
Planını tamamladık’’
‘’Müdür olduğum ilk yıllarda, Mağusa-
İskele-Boğaziçi İmar Planı’nı başlattım. 
Bir mühendis olarak bunula gurur 
duyuyorum. 
Girne-Çatalköy İmar Planı benim 
müdür olduğum dönem yeni başlamıştı. 
Bitirmek bize nasip oldu. 23 ay gibi kısa 
bir sürede İmar Planını tamamladık. 
Mehmetçik Belediyesi’nin girişimleri 
ile Mehmetçik İmar Planı’nı başlattık. 
Bunun yanında Dikmen Belediyesi’nin 
katkılarıyla da Dikmen İmar Planı’nı 
başlattık. 

Dikmen’de emirnameleri değişme 
konusunda oldukça baskı vardı. 2013 
yılında İyi İdare Yasası çıkmadan önce 
düzenleyici işlemlere karşı hukukta 
dava açılamazdı. Geceden sabaha 
emirname değiştirdiğimizi hatırlıyorum. 
Fakat bu bir süreç meselesidir. Şu 
an dairemiz çatısı altında 5 tane 
plancımız bu süreci yürütmektedir. Plan 
süreçlerinde tek bir plancının değil, bir 
kaç plancı ve farklı meslek gruplarından 
uzman kişilerin katkısı gerekir. Biz bu 
süreçleri Üniversitelerden aldığımız 
desteklerle gidermeye çalışıyoruz.’’

‘’Yeni bir bina için vizyonumuzu 
ortaya koyduk’’
‘’2016 yılında müdür olarak atandığım 
zaman, müdür odasındaki her şey 1991 

yılından bugüne kadar kalan eşyalardı. 
Masasından koltuğuna, dolabından 
perdesine kadar her şey 199ı yılına 
aitti. 10 tane müdür gelip geçti fakat 
hiç kimse bu binalardan ve ortamdan 
rahatsızlığını dile getirmedi.

En büyük hayalimiz bu Dairenin 
önünü açmaktı. Bizden sonra gelecek 
olanlara kalıcı bir şey bırakmak istedik. 
Teknik ekibimizle yeni bir bina projesi 
hazırlayıp, vizyonumuzu ortaya koyduk. 
Bunu hazırlarken de eski binaların tümü 
için yıkım yapılmasını öngördük.’’

İmar planında değişiklik yapılıyor 
mu? Peki bu değişiklikler inşaat 
sektörünü nasıl etkileyecek?
‘’2001 yılında Lefkoşa İmar Planı 
onaylandığı zaman Gönyeli Belediyesi 
buna ret kararı vermişti. Bu çok 
demokratik bir davranış değildi. 
Lefkoşa Belediyesi’nin 850 çalışanı 
var, Gönyeli 
Belediyesi’nin ise 
maddi imkanları 
çok iyi. Fakat 
bizim daire 
olarak yıllık 
bütçemiz kendi 
aile bütçemden 
daha azdır. Yani 
paranız varsa iş 
yapabilirsiniz. Biz 
Lefkoşa İmar Planı 
revizyonunda 
plan gruplarımıza 
belediyeleri 
de dâhil 
ettik. Gönyeli 

Belediyesi, Lefkoşa Belediyesi, Alayköy 
Belediyesi de bu süreçte teknik 
adımlarla müdahil olmuşlardır. Bu bir 
ilktir.
Biz planlama sürecini tamamladık ve 
vatandaşlarımıza, ‘’gelin, önerilerinizi 
sunun’’ dedik. Vatandaşımızdan 300’e 
yakın mektup geldi. Herkes bir fikir 
ortaya koydu. Ben de Lefkoşa’da 
yaşıyorum ve Lefkoşa’nın keşmekeş 
trafiği herkes gibi beni de rahatsız 
ediyor. Yani sabah Gazimağusa 
istikametinden geliyorsanız trafik Ercan 
kavşağından aksamaya başlıyor. Yani 
yapılan plan eğer hayata dokunmuyorsa 
bir şey ifade etmiyordur. Burada trafik 
de bir planlamadır. Alt yapı da bir 
mühendisliktir.’’

 ‘’Esas yoğunluk trafik alt yapı 
yükleridir’’ 
‘’Esas üzerinde durmamız gereken 
yoğunluklar ve bu yoğunlukların 

Lefkoşa’dan bir görüntü.

Projesi hazırlanan yeni Şehir Planlama Dairesi
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getireceği trafik altyapı yükleridir. Elektriği 
çözebilirsiniz, kanalizasyon borularının çapını 
büyütebilirsiniz ama bazı yollar var ki 30 ayaklık, 
bu yollarda daha ileriye gidemezsiniz var. Biz 
anayolların kapasitesini bile artıramadık.  Örneğin 
Gönyeli Belediyesi kendi sınırları içerisinde bulunan 
bulvarı iki gidiş geliş yolu varken kendi inisiyatifini 
kullanarak bir gidiş bir geliş olarak düzenledi. 
Doğru mudur? Tabi ki tartışılır.’’

‘’Dağa taşa koçan verildi’’
‘’Malesef  dağa taşa koçan vermişiz. En büyük 
şansımız bana göre Askeri Birliklerdir. Günün 
sonunda asker bulunduğu bölgeden çekilir veya 
başka yere giderse askerin kullandığı araziler 
toplumsal alan olarak kullanılabilecektir. 
Mesela Kermiya’da askeri telden sonrası yeşil 
alandır.  Bu çok büyük alandır. Burası ve buna 
benzer yerler Lefkoşa’nın soluk alanları olabilir. 
Oralarda da binaların yükseldiğini düşünürsek, 
Lefkoşa’nın nefes alacak alanı kalmayacaktır. 
Ben memleketi idare edenin siyaset olduğuna 
inanıyorum. Siyasetçiler vizyon koyar, seçilir, 
ona göre de göreve geldiği zaman bunların 
uygulanmasını ister. 

Siz, 5 yıllık kalkınma planını yaparsınız ve dersiniz 
ki bizim öncelikli sektörümüz eğitimdir, turizmdir, 
sanayidir. Onun altını da planlarla doldurursunuz. 

Tüm bunları da verdiğiniz teşvik ve kredilerle 
yaparsınız. Ama gelin görün ki bizde karmaşık bir 
yapılaşma gelişiyor. Bir dönem turizme yöneldik. 
Her yere 5 yıldızlı otel  ve kumarhane yaptık. 
Bunların ekonomiye katkıları yoktur diyemeyiz 
fakat bu katkı dolaylı katkıdır. Daha sonra da 
eğitim furyası çıktı. Her yer üniversite ve yurt 
doldu. 2013 yılında bu yurtları yapanlara teşvikler 
verildi. Doğru da yapıldı ama en büyük sıkıntımız, 
2 katlı evlerin yanında 4 katlı yurtlar çıkmaya 
başlaması oldu. Lefke örneğini hep verdim yine 
vereyim. Lefke’de nüfustan fazla öğrenci vardır ve 
bu sürdürülebilir bir yapı değildir. Artıları olduğu 
kadar eksileri de vardır.’’ 

‘’Mühendis herşeydir’’
‘’Ben mühendisliğin medeniyet olduğuna inanırım. 
Mühendislik sudur, yoldur, barajdır, köprüdür, 
havaalanıdır. Mühendislik hayattır esasında. 
Yani siz mühendisseniz yaşama hayat veren de 
sizsiniz. Mesela bakın su geldi. Ve bu su Kıbrıs’ın 
iki tarafının da kaderini değiştirecektir diye 
düşünüyorum. Su anlamında da, yaşam anlamında 
da! 

Bu memleketi özetleyen çok sevdiğim bir söz 
vardır. Bu söz sosyal bilimci, şehir ve bölge plancısı, 
sosyolog İlhan Tekeli hocanın sözüdür; “Herkes 
korumaya inanır ama kendi arsasında değil.”  

Lefkoşa İmar Planı
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Çevre dostu binaların önemi
Gelişmiş ülkelerdeki  inşaat sektörleri 
sürdürülebilirliği önem merkezine alıp tasarımı 
entegre bir şekilde geliştirerek yeni yapıların  
fonksiyonunu olabildiğince maksimize etmeye 
çalışmaktadırlar. Peki  nedir bu sürdülebilirlik? 
Sürdürülebilirlik günümüz doğal kaynaklarının 
kullanımını olabildiğince azaltarak gelecek nesillere 
yaşanabilir bir ortam sağlamayı amaçlamaktadır. 
Sürdürülebilirliğin üç temel unsuru vardır, bunlar; 
ekonomik, ekolojik ve sosyal ilkelerdir. Bu durumda 
kendimize sormamız gereken bu unsurları nasıl 
sektörümüze entegre edebiliriz. Moment dergisi 
ilk sayısında, odamızın AB ile hibe programı 
kapsamında “Yeşil İş Fırsatları” ile ilgili üyelerimizin 
farkındalıklarını artıran yazıya ek olarak bu 
sunumda da aslında inşaat sektörümüzün çevre 
dostu binaların inşası için potansiyelinin durumunu 
irdeleyeceğiz. Öncelikle, dünyada çeşitli coğrafyalar 
da uygulanmakta olan çeşitli Çevre Dostu Bina 
sertifikasyon sistemleri bulunmaktadır. Bunların en 
yaygını, İngiltere’nin BREEAM ve ABD’nin LEED 
sertifilkalarıdır. Peki bu sertifika sistemleri binaları 
hangi kriterlere göre değerlendiriyor ve bizim ne 
gibi eksikliklerimiz mevcut. 
İlk olarak inşaat yönetimi kategorisinden başlayacak 
olursak, özellikle yoğunlaşan nufüs artışını 
yerleştirmek için apartman projeleri yapılmakta 
fakat bunlar yap-sat mantığıyla yapıldığı için çoğu 
bina hijyenik koşulları sağlamamakta ve ortak 
alanlarda elektrik bile bağlı olmamaktadır. Bu 
da çağdaş düşünceli toplumumuzda çok ilkel 
bir uygulamadır. Yeşil iş fırsatları bakımından 
inşaat yöneticiliğiyle ilgili eksikleri gidermemiz 
üstesinden gelemeyecek bir engel değildir. Üstelik 
iş fırsatı yaratmak için büyük bir potansiyeldir. 
İkinci değinmek istediğim konu ise sağlık ve sıhhat 
konularıdır. Bu konu ikamet sakinlerinin evlerinde 
konforlu bir yaşam sürmesiyle alakalıdır. Özellikle 
çoğu inşaatımızın yine yap-sat ideolojisine mağlup 

olmasından ötürü evlerimizde kış ve yaz aylarının 
zorlu koşullarında klima sistemleri kullanılmayan 
mülk neredeyse yoktur. Bu hem mali külfet hem de 
çağ dışı bir inşaat teknolojisi olmasından ötürü kabul 
edilebilir bir sistem değildir. Çevre dostu mekanik 
sistemlerin teşviği, halkımızı bilinçlendirme ile daha 
sağlıklı ve konforlu bir yaşam ortamı sağlanabilir. 
Bunu yaparken hiç kuşkusuz maliyetin artaracağını 
gözardı edemeyiz. Özellikle halkımızın alım 
gücünün düştüğü bu günlerde, inşaat sektörümüz 
finans sektörü ile uygulunan mortage sisteminin 
esnetilmesi vade uzatılması gibi çözüm önerileriyle 
bu uygulamanın hayata geçmesi sağlanabilir. Enerji 
konusu tüm yeşil bina sertifika sistemlerinin en 
önemli faktörüdür. Bu bağlamda, geri dönüşüm 
sistemlerinin kullanılması neredeyse zorunludur. 
Buna ek olarak, başlangıç noktası olarak bir enerji 
izleme politikasının yürütülmesidir. İnşaat mühendisi 
olarak o zaman biz kağıt kalemi bırakıp işimizi diğer 
mühendislik dallarına mı bırakalım. Bizim işimiz 
burada mantığımızı yürütmekle başlıyor. Burada 
mimarla inşaat mühendisi (tabiki bunlara makine 
ve eletrik mühendisleri de eklenmeli) entegre bir 
tasarım için birbiri ile istişare içinde tasarımı yapmalı 
ve daha az enerjiye (ısınma ve soğuma) ihtiyaç 
duyan bir çözüm ile gelmeleri gerekmektedir. İnşaat 
sektörümüzün çoğunlukla bağlı olduğu Türkiye 
inşaat sektörü de enerji verimli bina politikası 
gütmekte bu bağlamda bina enerji karnesi sistemini 
hayata geçirmiştir. Belli kriterin altında kalan evlere 
onay verilmemekte, yerel kurumlar izolasyon yalıtım 
kriterlerini zorunlu yapılmasını istemektedir. Bunları 
denetleyici bir mekanizmanın oluşumu da odamızın 
hibe programı kapsamında iş imkanları yaratymaya 
olanak sağlayacaktır. 
Bir diğer kategori de ulaşım kategorisidir. Burada, 
önemli ihtiyaçlara olan uzaklıklar göz önünde 
bulundurulup bina sertifikasyon kapsamında 
daha fazla puanlar alabilir. Burada, Kuzey Kıbrıs 

Yrd. Doç. Dr. 
Şevket Can Bostancı, 
İnşaat Yüksek Mühendisi
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inşaat sektörü herhangi bir sıkıntı 
çekmeyecektir. Genelde sağlık kurumu, 
eczane, okullar, nakit için ATM’ler, 
günlük alışveriş için marketler vb 
ihtiyaçlara yakınlık olmasından ötürü en 
başarılı olabileceğimiz kısım diyebiliriz. 
Fakat toplu taşımalara olan uzaklık 
buradaki eksikliğimizi oluşturmaktadır. 
Buna ek olarak, bir de şehir dışına doğru 
olan yapılaşmalarda yeni bir yapının 
oluşacak olmasından ötürü sürdürülebilir 
trafik yönetimine ihtiyaç duyulacaktır. 
Bu konuda odamız, okumakta olan 
öğrencilerimizi yönlendirebilir ve 
bu konuda uzmanlaşmış inşaat 
mühendislerine sahip olabiliriz. Bir diğer 
kategorimiz de su kategorisidir. Su 
dünyamızda insanlığın en fazla kullandığı 
ve ihtiyaç duyduğu gereksinimi olduğu 
için burada da sertifikasyon işlemlerine 
tabi tutulabilmesi için başarılması zorunlu 
kriterler vardır. Su kullanımı, su kullanımı 
izleme sistemleri ve böylece olası bir 
kaçak tespiti ve son olarak da su verimli 
ekipmanların binalarda kullanılması 
çok önemli unsurlardır. Unutmayalım 
doğal kaynaklarımızı ne kadar etkin 
kullanırsak gelecek nesillerimize o kadar 
kaynak bırakacağız. Bir diğer kategori de 
atık kategorisidir. Burada katı atıkların 
yönetimi yine hibe programı ışığında 
yeşil iş fırsatlarına olanak sağlayacaktır. 
Buna ek olarak, katı atık sahalarına 
gönderilen malzemelerin olabildiğince 
geri dönüştürülmesi, geri dönüştürülmüş 
kaliteli agregaların betonda kullanımı 
da önemli unsurlardır. Özellikle burada 
üniversitelerimize de büyük görev 
düşmekte ve bilimsel araştırmaların 
teşvik edilmesi gerekmektedir. Odamız 
son teknoloji labaratuvar olanaklarıyla 

bilim ve üniversitelerimiz arasında 
köprü oluşturabilecek bir yapıdadır. 
Bir diğer çevre dostu inşaat unsuru da 
arazi kullanımı ve ekolojidir. Özellikle 
2004 Annan Planı’ndan sonra çıkışa 
geçen inşaat sektörümüz sonucunda 
çoğu bakir alanımızda yeni binalar 
inşaa edilmiştir. Yine yeşil iş fırsatlarına 
teşvik amacı ile eski, yıkıntı ve 
kullanılmayan durumda olan inşaatların 
arazilerinin değerlendirilmesi göz 
önüne alınmalı ve olabildiğince bakir 
alanların kullanımının gerekmedikçe 
önüne geçmeliyiz. Maalesef  dikkate 
almadığımız faktörlerden biri de 
inşaat yapılan alanların mevcut 
ekolojik dokusu olmuştur. Burada 
mevcut dokuyu koruyup oradaki bitki 
örtüsüne ve yaşayan canlılar bizim 
ayni zamanda kültürel de değerlerimizi 
oluşturmaktadır. Bunları dikkate almamız 
bizim esas görevlerimiz arasında 
olmalıdır.  
Genel olarak toparlayacak olursak, 
tüm bu unsurların başarısı için 
entegre tasarım bizim odak noktamız 

olmalıdır. Artık mimari tasarım rastgele 
yapılmamalı, mimari , statik, mekanik, 
elektrik, çevre ve şehir planlama 
faktörleri hep beraber biraraya gelerek 
etkin ve çevre dostu bina inşasına olanak 
sağlaması gerekmektedir. Evlerimizde 
mutlaka izolasyonu önemsememiz 
bizlere uzun vadede maddi kazanç 
olarak dönecek, konforumuzu ve 
sağlığımızı artıracaktır. Ayni şekilde 
yenilebilir enerji seçenekleri bizlere 
uzun vadede fizibl bir döngüye olanak 
sağlayacaktır. Oda olarak üyelerimizi 
bu konuda bilgilendirmek, yeşil iş 
fırsatlarına daha fazla teşvik sağlaycaktır. 
Odamız ayrıca devlet yetkilileri ile çevre 
dostu binaların uygulanabilir bir yapıya 
kavuşması için sağlıklı finansal bir sistem 
oluşması için çabalamalıdır. Unutmayalım 
ki biz yüz yıl önce çevre dostu kerpiç 
evlere sahipken şimdi konforlu bir 
şekilde yaşayamadığımız yalıtımsız evlere 
hapsolduk. Halkımızın refahını artırmak 
biz inşaat mühendislerinin görevidir 
ve biz bunu başarmak için büyük bir 
potansiyele sahibiz.

Rhijnspoor Binası, Hollanda

Kayseri Forum, Türkiye

Vega Binası, İngiltere
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Beton sipariş edilirken dikkat 
edilmesi gerekenler
ERMCO-2017 verilerine göre üye ülkelerdeki 
yıllık ortalama beton tüketimi kişi başı 0.7 m³ 
olarak belirlenmiştir. Kişi başı yıllık beton tüketimi, 
sudan sonra, en fazla tükettiğimiz bir tüketim 
malzemesidir. Nitelikli beton ve betonda kalite 
kontrol büyük önem taşımaktadır.
Beton; kum, çakıl, çimento , su ve gerektiğinde 
kimyasal ve mineral katkı maddelerinin uygun 
oranlarda ve homojen olarak karıştırılması ile 
elde edilen ve düşük teknoloji ile üretilen bir yapı 
malzemesidir.
Ülkemizdeki yapıların büyük bir kısmının betonarme 
inşa yöntemi ile yapıldığını dikkate aldığımız zaman 
bu inşa sistemini oluşturan 2 ana yapı malzemesinin 
(betonarme çelik çubuk ve beton) üretiminin 
önemini daha da fazla artırmaktadır. Betonarme 
çeliğinin fabrikalarda makine kontrolü altında 
üretilmesinden ve üretim safhasında hata yapılma 
riskinin oldukça düşük olmasına karşı beton çok 
daha karmaşık ve kompozit bir yapı malzemesidir. 
Ayrıca beton üretiminin her bir döküm için ayrı ayrı
üretildiğini dikkate alındığı zaman kalite kontrolü 
diğer yapı malzemelerine göre daha karmaşıktır.
Beton üretiminde kullanılan güncel yöntem 
olan hazır beton üretimi her ne kadar 100 
yıllık bir geçmişe sahip olsa da ülkemiz ve 
yakın coğrafyamızda son 30 yılda yaygın olarak 
kullanılmaya başlanmıştır. Hazır beton bilgisayar 
kontrollü sistemler ile beton bileşenlerinin istenilen 
oranlarda karıştırılmasıyla üretilip
taze beton olarak tüketiciye teslim edilen betondur.
Betonda kalite kontrolü yapmadan önce sipariş 
edilen betonun doğru seçilip tanımlanarak sipariş 
edilmesi en dikkat edilmesi gereken konulardan 
biridir.
Beton sipariş edilirken sadece betonun basınç 

dayanımına göre sınıfını belirtmek yeterli 
olmamaktadır.
Proje için gerekli tüm özellikler belirlenerek istenilen 
beton tanımlandıktan sonra, bunu bir teknik 
şartnameye dönüştürmek, işin devamı süresince 
beton kalitesinin sürekliliğini güvence altına almak 
için önemlidir. Betonun ne için ve ne amaç için 

kullanılacağı beton imalatçısı tarafından kullanılacak 
beton bileşenlerinin seçimi için önemlidir.

Beton tanımı yapılırken aşağıdaki hususlar önceden 
tanımlanıp beton üreticisine bildirilmelidir.
-Beton miktarı
-Beton sınıfı (Basınç dayanım sınıfı Ör C25/30 vb..)
-Beton kıvamı (s1,S2,f1,f2,v1,v2….)
-Döküm yapılacak yapı elemanının cinsi, büyüklüğü 
ve lokasyonu(kat yüksekliği)
-Çevresel etki sınıfları
-Gerekli olduğu hallerde katkı tipi,kullanılacak 
agreganın en iri boyutu Dmax
-Hafif  veya ağır beton için birim hacim kütle 
değerleri Beton kıvamı için tayin edilmesi için 
kullanılan deney metoduna bağlı olarak farklı 

Enver Toker
İnşaat Mühendisi 
Mehmet Göze (ASİ) Yapı Malzemeleri ve Zemin 
Mekaniği Laboratuvarı Sorumlusu
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tanımlanalar yapılmaktadır. Genel olarak 
kullanılan slump değeriyle tanımlanan 
S1-S2-S3-S4 ve S5 olarak tanımlanan 
betonlardır. Beton dökümü yapılacak 
yapı elemanına bağlı olarak seçilmesi 
gereken kıvam sınıfları aşağıdaki tabloda 
verilmiştir.
Betonun durabilitesi için en önemli 
etkenlerden biri olan çevresel etkilerin 
tanımlanması , tanımlanan çevresel 
etki sınıfına göre beton tasarlanmasını 
sağlamaktadır. Beton dökümü yapılacak 
yapı elemanının ömrü boyunca hangi 
çevresel etkilere maruz kalacağı 
belirlenip buna karşılık gelen çevresel 
etki sınıfı beton siperişi esnasında 
tanımlanmalıdır.

TS EN 206’yA göre (TS 13515) 
Çevresel Etkiler ;
XO – Korozyon ya da zararlı etki 
tehlikesi yok.
XC – Karbonatlaşmadan kaynaklanan 
korozyon.
XS – Deniz suyu klorürlerinin neden 
olduğu korozyon.
XD – Deniz suyu dışındaki klorürlerin 
neden olduğu korozyon.
XA – Betonun kimyasal etkilere maruz 
kalması.
XM – Mekanik aşınma etkisi.
XF – Donma-Çözülme etkisi.
XW – Alkali silika reaksiyonu etkisinde 
donatı korozyonu.Karbonatlaşma, 
atmosferde bulunan CO2 gazının 
betonun gözenek sistemine işleyerek 
Ca(OH)2 ile yaptığı reaksiyon sonucu 
CaCO3 oluşması ve betondaki pH 
değerinin düşmesidir. Bu düşüş donatı 
korozyonuna neden olur. Karbonatlaşma 
çevre nemi ile alakalı olduğunda ve 
halihazırda atmosferimizde CO2 
bulunduğundan dolayı bu çevresel etki 

genellikle betonu etkilemektedir.
TS EN 206 ve TS 13515 standardlarında 
betonun çevresel etki sınıfına göre 
olması gereken minimum çimento 
miktarı ve su/çimento oranı 
belirtilmektedir. Farklı çevresel etki 
sınıfları için farklı su/çimento oranı ve 
minimum çimento miktarı belirtildiği 
için mutlaka çevresel etki sınıfı beton 
üreticisine tanımlanmalıdır.
Beton dökümü esnasında yaşanılan en 
büyük sıkıntılardan biri de donatı sıklığı 
nedeniyle betonun doğru bir şekilde 
kalıba yerleştirilememesi ve bu nedenle 
beton yüzeyinde oluşan segragasyon 
ve boşluklardır. Bu tür sorunların 
önlemi olarak beton siparişi verilirken 

kullanıalacak agreganın en büyük boyutu
Dmaxbeton üreticisi ile görüşülerek 
kararlaştırılmalıdır. 

Beton siparişi sadece istenilen miktarı ve 
beton dayanım sınıfını belirtmek değildir. 

Yukarıda detaylandırarak belirtildiği gibi, 
beton üreticisi ile karşılıklı bilgi alış verişi 
ile gerçekleşmelidir. İstenilenin
tam olarak ne olduğu bilinir ise, hazır 
betoncunun geri dönüşü olmayan büyük 
hatalar yapılması önlenmiş olacaktır.

Kaynaklar:
TS EN 206, 2014, “ Beton- özellik, 
performans, imalat ve uygunluk”
TS EN 13515, 2014, “TS EN 206’nın 
uygulamasına yönelik tamamlayıcı 
Standard’’
ERMCO-Ready-Mixed Concrete 
Industry Statistics,2017
TS EN 12390-2, 2010,“ Beton - 
Sertleşmiş beton deneyleri - Bölüm 2: 
Dayanım deneylerinde kullanılacak
deney numunelerinin hazırlanması ve 
küre tabi tutulması”
TS EN 12390-3, 2010,“ Beton - 
Sertleşmiş beton deneyleri -Bölüm 
3:Deney numunelerinin basınç
dayanımının tayini”
TS EN 12350-1, 2010,” Beton - Taze 
beton deneyleri - Bölüm 1: Numune 
alma”
TS EN 12350-2, 2010,” Beton - Taze 
beton deneyleri - Bölüm 2: Çökme 
(slump) deneyi”

Beton Santrali
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Ülkemiz için düşünülen alternatif  yapı malzemeleri  
çelik, ahşap ve kerpiçtir. Kerpiç yapılar eski 
çağlardan beri kullanılan yığma yapı tipleridir. 
Ülkemizde, eskiden bol miktarda killi toprak ve 
saman mevcut olduğundan bu yapı tipi kullanılmış 
olup günümüzde hala daha çeşitli amaçlarla 
kullanılanlar vardır. Hammaddesi ülkemizde bol 
olduğundan ekonomik olacağı bir gerçek olmakla 
birlikte, kil yataklarının yerleşim alanlarının altında 
kaldığı ve günümüzde tuğla üreticilerinin kil 
bulmakta zorlandıkları da bir gerçektir ( Jeoloji 
ve Maden Dairesi). Kerpiçin  rutubeti önlediği 
için romtizmaya iyi geldiği ve duvar kalınlığı ile iç 
ve dış sıvalarına bağlı olarak  ısı yalıtımı yaptığı 
bilinmektedir. Ancak, dayanımı ve suya karşı direnci 
düşük,  fare ve yılan ile haşere yuvalanmalarına 
uygundur. Daha ziyade tek katlı bina duvarlarında 
dikey yük taşıma amaçlı kullanılır. Birim ağırlığı 
yaklaşık 2,440 kg/m³ ve oluşum enerjisi 750 MJ/
m³tür. Günümüzdeki alternatifi daha az kaynak 
sarfiyatı ancak daha fazla enerji kullanan delikli tuğla 
olup birim ağırlığı (yaklaşık 40% boşluk oranına 
göre) 750 kg/m³ ve oluşum enerjisi ise 3,100MJ/
m³ civarındadır. Kerpiçin depreme karşı ise duvar 
yapımında bile, teknoloji yardımı olmadan pek 
dayanımı yoktur.(2002 Türkiye-Afyon ve 2003 İran- 
Bam depremleri).
Geleneksel kerpiçin günümüz gereksinimlerine 
cevap verebilecek nitelikte olmadığı için, kerpiç 
toprağının geliştirilmesi üzerine çalışmalar 
yapılmaktadır. Kerpiçe, alçı (Alker) ve endüstriyel 
atık olan fosfoalçı ile uçucu kül ve hatta çimento 
ilavesi kullanarak çalışmalar yapılmaktadır. Ancak,  
ileri teknolojik ürün katkısı  gerektirmesinden 
dolayı,  oluşum enerjisi ve maliyet artışı nedenleriyle 
günümüzde  pek başarılı olamamıştır.
         İkinci bir alternatif  yapı malzemesi olarak 
ahşap önerilmiştir. Ahşap, bulunduğu iklime bağlı 
olarak kaynağı yenilenebilir tek yapı malzemesi 

olup, ülkemizde pek orman bulunmadığı ve olanın 
da iklim şartlarından dolayı yenilenmesi güç ve 
inşaata uygun olmadığı için yurt dışından ithal 
edilmesi gerekmesi nedeniyle pahalıya mal olan bir 
yapı malzemesidir. Ahşapın birim ağırlığı yaklaşık 
650 kg/m³tür. Yapıda kullanılacak kerestenin 
oluşum enerjisi yaklaşık 1,380MJ/m³, döşemelik 
ahşapın 13,310MJ/m³, kontrplakın 5,720MJ/m³ 
ve MDFnin ise 8,330MJ/m³tür. Bunların gemi ile 
ülkemize nakliyeleri, oluşum enerjilerini münferiden 
yaklaşık 250MJ/m³ artıracaktır. 
Ahşapın, elastisite modülü (liflere dik yönde 600kg/
cm², liflere paralel yönde 125,000kg/cm²; 
betonun dayanımına göre 270,000-390,000kg/
cm²; çeliğin ise yaklaşık 2,200,000kg/cm²), 
çekme ve basınç dayanımları düşüktür. 
Hafif  olmasının yanısıra, kesitine göre 
burkulma, zamana karşı bozulabilme 
olasılığı yüksek ve süneklik oranı 
düşüktür. Kolon-kiriş ya da çapraz 
birleşim yerlerinde bağlantı daha 
ziyade sürtünme kuvvetleri 
ile sağlandığından, yatay 
yüklerin oluşturduğu 
momentleri 
taşıyabilecek birleşim 
yerleri oluşturulması 
nerede ise 
imkansızdır. Kat 
yükseklikleri 
sınırlı ve 
yangına 
karşı 

Kemal Sergen
İnşaat Mühendisi

Alternatif yapı malzemeleri

Kerpiç Yapımı
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dayanıksızdır. Deprem yangınında 
emniyetleri hiç yoktur.( Eylül 1923 
Japonya-Kanto depremi : 120 bin can 
kaybının yaklaşık 110 bini deprem 
sonrası ahşap bina yangınlarından 
kaynaklandı. 1970 Türkiye-Gediz 
depremi, 1995 Japonya-Kobe depremi 
vs.)
Ahşap, ısı ile boyut değişmez 
(yanmamak kaydı ile), suya dayanıklı 
olmayıp, rutubet değişikliği ile boyut 
değiştirerek sehim, burkulma ve çatlama 
gibi şekil değişiklikleri ile dayanım ve 
dürabilite kaybeder. Bu nedenle sıcak 
iklimlerde servis ömürleri kısa olur. 
Çok yüksek ısı, ses ve elektrik yalıtım 
özellikleri vardır. Biyolojik madde 
olmasından dolayı mantar, bakteri, 
böcek ve termit gibi dış etkenlerden 
etkilenir ve bozulur. Servis ömrü 
süresince, bakım onarımı kolay  
olmasına rağmen maliyetleri yüksektir.
         Üçüncü bir alternatif  yapı 
malzemesi olarak önerilen ise çeliktir. 
Çelik, dünyamızda bol miktarda 
bulunan demirden yapılmaktadır. 
Demir cevheri, taş ocakları gibi açık 
işletme ve/veya maden tipi olarak 
çalıştırılan işletmelerden elde edilen  

ve endüstriyel cevher olarak 
tanımlanan Hematit (40-60% 

demir) ve Magnetit (50-70% 
demir) den elde edilir. Ağırlıklı 

olarak inşaat sektöründe 
kullanılmakla birlikte tüm 

sektörlerde kullanılan 
bir malzemedir. 

Çelik yapısı itibarı 
ile 2% karbon, 

1% mangan 
ve küçük 

miktarlarda 
silikon, 

fosfor, 
sulfür 

ve 

oksijen içerir. Çeliğin en önemli mekanik 
özellikleri süneklik, çekme mukavemeti, 
esneklikleri ve mukavemet-ağırlık 
oranının yüksek olmasıdır. Birim ağırlığı 
yaklaşık 7,850kg/m³tür. Ayrıca manyetik 
özelliklerinden dolayı defalarca geri 
kazanılıp tekrar kullanılabilir. Geri 
kazanılan çeliğin yaklaşık 96 %si tekrar 
kullanılabilir. Çelik uzun ömürlü olduğu 
için geri kazanılıp tekrar kullanılabilen 
en çok 40 %si olup, genellikle evlerde 
ve marketlerde  kullanılan  çelik ürünleri 
ile otomotiv sektöründe kullanılanlardır. 
Bunlar da yaklaşık 20 % ye tekabül 
etmektedir. Çok yüksek binaların taşıyıcı 
sistemlerinde çeliğin  yalnız başına 
kullanılması  uygun değildir. Isı ile boyut 
değişir ve yüksek ısılarda erir. Basınca, 
yangına ve korozyona dayanıksız olup, iyi 
bir iletken olduğu için ses, ısı ve elektrik 
yalıtım özellikleri yoktur. 
Çelik endüstrisi dünyada ençok enerji 
tüketen endüstridir. Yapı çeliğin oluşum 
enerjisi, AB ülkelerinde yaklaşık 
160,000MJ/m³; birçok diğer çelik 
üreten ülkede ise yaklaşık 275,000 MJ/
m³ ve donatı çeliğinin ise75,000 MJ/
m³ civarındadır.(Geri kazanım için ise 
gerekli enerji yaklaşık 37,000 MJ/m³tür.) 
Gemi ile ülkemize nakliyesi için oluşum 
enerjisine yaklaşık 250 MJ/m³ ek  enerji 
ilavesi gerektirmektedir. Ayrıca, çelik 
üretimi sürecindeki emisyonlar, özellikle 
karbon dioksit gazı çok  yüksektir. Hatta, 
toplam karbon dioksit emisyonunun 
yaklaşık 17%si çelik üretim sektöründen 
kaynaklanmaktadır.
    Dünyada 2007 yılında üretilen 
demir-çelik miktarı 1,343,500,000 ton 
olup, 2006 yılı üretimine göre 7,5% 
artış göstermiştir. Bu miktarın yaklaşık 
25-40 %si geri kazanılmış demir- çelikten 
elde edilmiştir. Artan nüfusla birlikte 
demir-çelik ihtiyacı da çoğalacağından 
ve  toplam çelik üretiminin 2020 yılı 
itibarı ile 5,500,000,000 ton olması 
beklenmekte olduğundan, uzun 
vadede,kaliteli malzeme ve enerjiyi 
verimli kullanarak daha az kaynak 

sarfiyatı ve daha az emisyon sağlamak 
için sektörde çalışmalar yoğun bir 

şekilde sürmektedir.
       Dünyada ve özellikle 

ülkemizde en çok kullanılan 
yapı malzemesi beton 

ve/veya betonarmedir.( beton ve 
demir.) Beton çağdaş toplumların 
temelini oluşturan yapı malzemelerinin 
en önemlisidir. Çevremize 
bakıldığında binalar, bodrumlar, yollar, 
köprüler,barajlar, santraller, istinat 
duvarları, su depoları,limanlar, hava 
alanları, nüklear reaktör binaları v.b. 
betondan yapıldığı görülür. 
Günümüzde, dünyada yılda yaklaşık 
2,500,000,000 metre küp beton 
tüketilmektedir. Betonun bu denli yaygın 
kullanılmasının başlıca nedenleri ise 
diğer yapı malzemelerine göre daha 
kolay şekil verilebilir olması, ekonomik 
olması, dayanım ve dürabilitesinin 
yüksek olması, üretimde düşük enerji 
kullanması, her yerde istenilen şartlara 
göre üretilebilir olması ve estetik 
ve mekanik  özelliklerinin (basınç 
dayanımı,elastisite modülü v.b.), yüksek 
olmasıdır. Ülkemizde yoğun şekilde 
kullanılan C20 sınıfı betonun birim 
ağırlığı yaklaşık ortalama 2,350±50 kg/
m³ ve  oluşum enerjisi 2,600MJ/m³; 
Betonarmenin ise birim ağırlığı 2450±50 
kg/m³ ve oluşum enerjisi yaklaşık 3,800 
MJ/m³tür.(1 m³e yaklaşık 110 kg donatı 
demiri hesaplanmıştır.) Depremde en 
etkili unsur olan kolon-kiriş birleşim 
yerleri rijit olup zamanla rijitliğini 
kaybetmez. Korozyon ve yangına 
dayanıklıdır.  Ağır bir yapı malzemesi 
olmasından ve termal özelliklerinden 
dolayı  gün boyu enerji depolama ve 
gece boyunca yayma olanağına sahiptir. 
Avrupa’da yapılan son araştırmalara 
göre, hafif  yapılara oranla 2-9% ısı 
tasarufu yaptığı, termal kütlesinin, sera 
etkisi yapan karbon dioksit  ve azot oksit 
gazlarını emerek hava kirliliğini azalttığı 
saptanmıştır.  
Dünyada, yaklaşık ortalama olarak, 
konut-hizmet sektörü, toplam 
istihdamın 5-15 %sini ve gayri safi milli 
hasılaya 5-15 % katkı ( bu ülkemizde 
daha yüksek bir yüzdeliktir) sağladığı için  
sürdürülebilir gelişmenin merkezinde 
yer almaktadır. Aynı zamanda binaların 
servis ömürleri süresince harcadıkları 
enerji, ürettikleri atıklar ve doğal kaynak 
kullanımı çok yüksektir. 
Konut-hizmet sektörü,  toplam enerjinin 
25-40 %sini (bunun 60-70 %si ev aletleri 
kullanımında tüketilir.), hammaddelerin Tahta
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30% sini, arazinin 10 %sini ve suyun 20 %sini kullanır. 
Toplam atığın 30-40 %sini ve sera gaz emisyonlarının 
30-40 % sini üretir. (Sera gazlarından en önemlisi 
olan karbon dioksit emisyonu kaynakları ısıtma 
/ soğutma, enerji, nakliye ve sanayidir. Bu gaz 
emisyonunda enerji kullanımının payı 76,7 %, atık 
sektörü payı 9,3 %, Sanayi sektörü payı 8,9 % ve 
tarım sektörü payı ise 5,1 % olmaktadır.)
     Artan dünya nüfusu, berabrinde artan bina 
ihtiyacı getirmekte olduğundan, önümüzdeki 
yıllar için bu sektöre, sürdürülebilir çözümler 
bulunması gerekmektedir.(1999 yılında 6 milyar, 
2007 yılında 6,6 milyar, 2008 yılında 6,64 milyar 
olan dünya nüfusunun 2012 yılı itibarı ile 7 milyar 
olması beklenmektedir.) Özellikle, günümüzde 
enerjinin hammaddesi olan petrol ve doğalgaz 
gibi fosil yakıtların yaklaşık 50 yılllık ve kömürün 

ise yaklaşık 200 yıllık rezervleri kalmış olduğu göz 
önüne alındığında, sürdürülebilirliğin en önemli 
unsuru olan enerji için belki de çok geç kalınmış 
olmasına rağmen, alternatif  arayışları artarak devam 
etmektedir. Elektrik enerjisi, kullanım kolaylığı, 
temizliği ve katı atık bırakmaması nedeni ile tercih 
edilmekte olup, hem sanayinin temel girdisi, hem 
kaliteli yaşamın vazgeçilmezi ve hem de bir ülkenin 
gelişmişlik seviyesinin bir göstergesi olarak kabul 
görmektedir.
     Alternatif  enerji kaynakları, çevresel etki 
açısından uygunluk derecesine göre, rüzgar, güneş, 
hidrolik, termik ve nükleer kaynaklar olarak 
sıralanabilir. Bunların içinde yenilenebilir olanlar 
hidrolik, rüzgar ve güneş enerjisi ile üretilenler 
olup, tamamen doğa olaylarına bağımlı olduğundan 
nükleer enerji ön plana çıkmaktadır. Nükleer 
enerji, başta atık sorunu olmak üzere bir dizi 
teknolojik sorunu çözemediği ve çevre ve insan 
sağlığı açısından taşıdığı çok yüksek  riskler dolayısı 
ile insanlar tarafından istenmemektedir. (1945-

1986 yılları arsında, dünyanın muhtelif  bölgelerinde  
kullanılan nükleer santrallerde, muhtelif  sebeplerden 
dolayı yaklaşık 20 adet kaza meydana gelmiştir. Bu 
kazaların en önemlileri 1957 Windscale- İngiltere ve 
1986 Çernobil- Rusya dır.)
Dolayısı ile, alternatif  inşaat malzemeleri oluşum 
enerjisi, servis ömrü süresince tükettiği enerji 
ve ürettiği emisyonlar dikkate alındığında, 
sürdürülebilirlik kriterleri açısından enerji sakınımı 
ilk sırayı almaktadır. Alternatif  bir yapı malzemesi 
seçimi yaparken dikkate almamız gereken  
sürdürülebilirlik kriterleri :

1- Oluşum enerjisi ve emisyonlar
     Yapıların hem inşaat aşamasında ve hem de 
servis ömürleri süresince daha az       enerji 
kullanmaları için, oluşum  enerjisi ve buna bağlı 

emisyonları düşük yapı 
malzemeleri kullanılması ve 
yapılarda güneş enerjisi, azami 
ışık, termal kütle  gibi malzeme 
özelliklerinden   yararlanılması 
ve mümkün olduğunca 
yenilenebilir kaynaklardan 
sağlanan enerji ve hammadde 
kullanılması.   

2- Dürabilite.
      Kelimenin manası, uzun 
ömür, ömürlülük veya 
kalıcılık olarak tanımlanabilir. 
Yapıların dizayınına ve 
kullanılan yapı malzemelerine 
ve/veya malzemelerin 

kendi içerisindeki kalitelerine bağlıdır. Ekonomi 
dürabilitenin kaçınılmaz bir unsurudur. Herşeyi 
ile dört dörtlük dizayın edilmiş bir yapı, inşaat 
safhasında kaliteli malzeme ve işçilik kullanılarak, 
kontrol altında yapıldığında ömrü uzun olacağı 
(evladiyelik) için ekonomik olacağı ve kısa sürede 
yıkılmayacağı ve de bakım istemeyeceği için daha az 
doğal kaynak kullanımına sebebiyet verecektir. 

3- Geri dönüşüm. 
     Kullanılan malzemeleri ve/veya atıkları, ilk 
üretiminden çok daha az enerji harcamak ve 
atıkların çevre kirliliğine olanak sağlamasını 
engellemek ve de  daha az doğal kaynak 
harcanmasını sağlamak amacı ile geri kazanılıp 
tekrar kullanılmasını anlatır. İyi bir dizayın ile atıklar 
asgariye indirilebilir. Ayrıca, mevcut yapıların 
yıkılıp tekrar yapılması yerine, müşteri ve/veya 
mal sahibini tatmin edecek, teknik  ve sağlıklı bir 
şekilde yenilenerek kullanılmasına devam edilmesi 
de atkların azalması ve daha az doğal kaynak 

Kerpiç Yapımı



25

kullanılması  çevresel etki yönünden 
olumlu olacaktır. 
   
  4-   Çevresel biyolojik zarar ve 
emisyonlar.
           İnşaat alanları, inşaat öncesi 
temizlenip, kazılmakta ve oradaki 
biyolojik çeşitlilik          bozulmakta 
veya yok olmaktadır. Doğal kaynaklar 
kullanılırken, yüzey alanın az tutulması 
(ülkemizde çalıştırılan taş ocaklarının, 
toplu olacak yerde dağıtılmış olması 
dolayısı ile  küçük yüzey alan kaplamaları 
ve nakliye mesafelerinin kısalması bu 
çevresel etkiyi azaltacaktır.), gereksiz 
yeni doğal kaynak açılmaması ve 
kullanımda olanların da kurallara 
göre çalıştırılması, flora-fauna (belli 
bir ortamda veya bölgede yaşayan 
bitki ve hayvan türleri) üzerindeki 
çevresel etkiyi azaltacaktır.(ülkemizde 
yol yapımı ve/veya dolgu amaçlı 
kullanılmak üzere stabilize ocakları 
verilmektedir. Bu ocaklar kullanılırken 
ve kullanımı bittikten sonra maalesef  
çöplük haline gelmektedir. Bunların 
yerine taş ocaklarının katı atığı olan 
ve kahverengi olmasından dolayı göze 
batan malzemenin kullanılmasını, taşıma 
mesafelerini (enerji ve emisyonlar 
açısından) göz önüne alarak mümkün 
mertebe teşvik etmek çevresel biyolojik 
etkiyi olumlu yönde etkileyecektir. 
Taşınacak mesafeye göre nakliyenin 
enerji sakınımı ve emisyonlar açısından 
olumsuz etki yapması muhtemel 

olacağından, getiri ve götürü hesabının 
iyi yapılması gerekmektedir.)  Bu 
bağlamda belki de, az katlı veya müstakil 
binalar yerine, daha az arazi kullanan 
çok katlı yapıların mümkün olduğu kadar 
çok kullanılması, olumsuz  çevresel 
etkiyi azaltacak ve daha sürdürülebilir 
olacaktır.
     Önerilen ve/veya ülkemizde 
alternatif  olarak düşünülen yapı 
malzemeleri olan, kerpiç, ahşap, çelik 
ve betonun ortalama oluşum enerjileri 
sırası ile 750 MJ/m³, 7,185 MJ/m³, 
218,000 MJ/m³ ve 4,000 MJ/m³ tür ve 
buna orantılı emisyonları vardır. Birim 
ağırlıkları sırası ile, 2,44 t/m³, 0,65 t/m³, 
7,85 t/m³ ve 2,45 t/m³ tür.
     Kerpiç en düşük oluşum enerjisi ve 
buna paralel emisyona  sahip olmakla 
birlikte, sadece duvarlara kullanılabildiği 
için, yapının geriye kalan kısımlarında 
ahşap (mertek, sunta, MDF v.b.), 
beton,çelik ve kiremit kullanılması 
gerekmektedir. Bu da oluşum enerjisini 
yükseltmektedir. Ayrıca, kerpiç 
duvarlara kalın alçı sıva (alçının oluşum 
enerjisi 6,460 MJ/m³) ve kümes teli 
kullanılmaktadır. Dolayısı ile yapının 
oluşum enerjisi yükselmektedir. Kerpiç 
duvarlar ağır olduğu için sadece zemin 
kat ve ençok birinci kat duvarlarına 
kullanılması uygundur. Bu tip binalar suya 
dayanıklı olmadıkları için servis ömrü 
süresince çok bakım gerekeceğinden 
ekonomik olmayacaktır.
Kerpiç tamamı ile geri dönüşümü 

olan  ve az bir oluşum enerjisi ile geri 
kazanılabilen bir yapı malzemesidir.
Duvarları kerpiç olan yapılar iki kattan 
fazla inşa edilemeyeceği için fazla arazi 
kullanımına sebebiyet verecek ve 
dolayısı ile daha çok biyolojik  çeşitliliğin 
yok olmasına yol açacaklardır.
     Ahşap binaların tümüyle ahşap olması 
(duvarlar, döşemeler v.b.), değişik ahşap 
çeşitleri (yapılık kereste,döşemelik 
ahşap, kontrplak, MDF v.b.) kullanılması 
gerektiğinden, estetik görünümünün 
yanısıra  oluşum enerjisi ve maliyeti çok 
yüksek olacaktır. Yapı malzemeleri içinde 
kaynağı yenilenebilen tek malzeme 
ahşap olmasına rağmen, yukarıda 
bahsedilen nedenlerden dolayı sıcak 
ülkelerde kullanılması da uygun değildir.
Ahşapın geri dönüşümü mümkün olup 
yaklaşık 40% firesi vardır. Geri kazanılan 
ahşap daha ziyade mobilya, kalıp v.b 
amaçlar için kullanılabilir veya ısınma 
amaçlı olarak kullanılabilir.  
Ahşap yapılar da, kerpiç yapılar gibi, 
çok katlı yapılamayacakları için çok 
alan kaplayacaklarından biyolojik 
değişikliklere sebep olacaklardır.

     Sera gazları 36-70 %  su buharı, 
9-26 % karbon dioksit (CO2), 4-9 % 
metan (CH4), 3-7 % ozon (O3) 6% azot 
oksit (gülme gazı N2O) ve endüstriyel 
üretim sonucu meydana gelen florlu 
bileşiklerden (kloroflorokarbon-
CFC) oluşmaktadır. Bunlar fosil yakıt 
kullanımı, ormansızlaşma ve diğer insan 

Çelik
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etkinliklerinden kaynaklanıp küresel ısınma, iklim 
değişikliklerine sebebiyet vermektedirler.  Sera 
gazlarının en etkilisi olan karbon dioksit emisyonunu 
fotosentez yolu ile oksijene çeviren ağaçların 
kesilmesinin ne derece doğru olduğu da ayrı bir 
tartışma konusudur. Bunların en etkilisi karbon 
dioksit olduğu için tümü genellikle karbon dioksit 
eşdeğeri cinsinden ifade edilmektedir (karbon 
dioksitin katsayısı 1, metanın 21 ve azot oksitin ise 
310 olarak alınmaktadır).

     Çelik çok yüksek oluşum enerjisine sahip bir 
yapı malzemesidir. Günümüzde çelik üretimi ton 
başına yaklaşık 2,07 varil veya beher metre küp 
üretim için 16,3 varil petrol kullanmaktadır. Yoğun 
hammadde tüketim potansiyeli olan çelik üretim 
tesisleri yaratmış oldukları çevre kirliliği ve sera 
gazları nedeniyle kirletici vasfı yüksek tesisler 
arasında yer almaktadırlar. Çelik sektörü emisyonu 
toplam emisyonun 17 % sini, çimento sektörü ise 
11,5 % sini oluşturmaktadır. 2020 yılı çelik üretim 
miktarı projeksiyonu 5,500,000,000 ton ve karbon 
dioksit emisyonu da 619 kg/t olarak gerçekleşmesi 
beklenmektedir. Ancak, iyileştirme ve alternatif  
enerji kaynağı, sera gazı etkisi azaltma ve daha çok 
geri kazanım çalışmaları hızla devam etmektedir. 
Çelik konstrüksiyon daha çok endüstriyel ve 
büyük açıklık gerektiren yapılar ile montaj kolaylığı 
ve esneklik gerektiren, gökdelenler gibi çok 
yüksek yapıların belirli bir yükseklikten sonra olan 
kısımlarında kullanılır. Geçmişte köprülerde de 
kullanılan çelik, günümüzde asma köprülerin belirli 
kısımlarında da kullanılmaktadır. 
Çelik konstrüksiyonlarda, çeliğin yanısıra yoğun 
bir şekilde alüminyum sandviç paneller, kalın cam, 

alçıpan v.b. yapı malzemeleri de kullanılmaktadır. 
Bunların oluşum enerjileri sırası ile, 537,000 MJ/m³, 
375,000 MJ/m³ ve 6,500 MJ/m³ tür.

Çelik, korozyon haricinde her yönüyle ama özellikle 
de çekmede çok güçlü bir malzeme olup yüksek 
dürabiliteye sahiptir. Yapılarda diğer malzemelerle 
kullanılması gerektiğinden, zaten çok yüksek olan 
oluşum enerjisi daha da yükselmektedir.
Geri dönüşümü çok yüksek olan çeliğin yaklaşık 96 
%si geri kazanılıp tekrar kullanılabilinmektedir.
Günümüzde ve ülkemizde en yaygın şekilde 
kullanılan yapı malzemesi betonarmedir. 
Betonarmenin oluşum enerjisi düşük olduğundan 
yapılarda çok miktarda kullanılması, enerji sakınımı 
yönünden diğer yapı malzemelerine göre  tercih 
edilir seviyelerdedir. Çimentonun oluşum enerjisi 
ve neden olduğu emisyonlar nisbeten yüksek olsa 
bile, betonun ağırlıkca yaklaşık 14% si çimentodur ve 
tümü ve/veya ana hammaddesi yurt dışından ithal 
edilmektedir. Betonun, yaklaşık 75% sini oluşturan 
agreganın ülkemizde lokal olarak üretilmesinden 
dolayı hem oluşum enerjisi ve hem de maliyeti 
düşüktür. Agrega da yurt dışından getirilse idi, fosil 
yakıt kullanan nakliye sektörü sadece yüksek enerji 
kullanmakla kalmayıp, sera gazı etkisi yapan yüksek 
emisyonlara da sebebiyet verecek ve maliyeti de 
yüksek olacaktı.
Beton dayanım ve dürabilitesi yüksek bir yapı 
malzemesi olup korozyona karşı dayanıklıdır. 
Betonun basınç dayanımı yüksek olup, çekme 
dayanımı düşüktür. Betonun çekme dayanımı  çelik 
donatı kullanılarak yüksltilmekte ve betonarme 
olmaktadır. Değişik çevre koşulları için uygun tip 
çimento kullanarak dürabilite sağlanabilir.
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Betonarme binalar, başta tuğla, yer 
döşemesi (mozaik, mermer, parke, 
halıfleks v.b.) kapı ve pencereler olmak 
üzere çok az diğer yapı malzemelerinden 
kullanmaktadırlar. Dolayısı ile 
betonarme, yaptığı göreve ve kullanıldığı 
miktara göre yapı malzemelerinin 
içerisinde en sürdürülebilir olanıdır.
Betonarme ile yüksek katlı binalar 
yapılabilmekte ve arazi daha az 
kullanılabileceği için  biyolojik 
değişimlerle verilebilecek çevresel zarar 
da asgariye inmiş olacaktır. Ancak bunun 
için iyi bir şehir planlama gerekmektedir. 
Beton da yüksek geri dönüşümü olan 
ve geri kazanılan betonun yaklaşık 
90 % si tekrar kullanılabilen bir yapı 
malzemesidir. Betonun geri dönüşümü 
için gerekli enerji, makul bir nakliye 
mesafesi düşünüldüğü zaman yaklaşık 
30 MJ/m³ civarındadır. Geri kazanılan 
beton taş ocaklarındaki konkasör 
tesislerinde, kullanım amacına göre  
istenilen ebatlarda kırılıp kullanılabilir. 
Bu malzemenin geri kazanılması 
çevre kirliliğini önleyeceği gibi, dolgu 
malzemesi, yol yapımında alttemel 
ve temel malzemesi ve tekrar beton 
agregası olarak kullanılabileceği için 
sürdürülebilirliğe katkı sağlayacaktır.
Bu imkanlara sahip olan betonun, 
sadece uçak alanı pist ve apronlarında 
değil, özellikle yoğun ve ağır vasıta 
trafiği taşıyan yollarda da kullanılması 
sürdürülebilirlik ve ekonomi  açısından 
da çok faydalı olacaktır. Avrupa Birliği, 
Amerika ve diğer bazı ülkelerde yapılan 
ve Türkiye’de de yapımına yeni başlanan 
beton yolların nedeni budur.

     Beton Birlikleri Çevre konseyi’nin 
(ECCO) hazırladığı bir araştırma 
raporuna göre çevresel etki yönünden, 
beton için hammadde- çimento 
(öncelikle kireç taşı)  ve agrega 
çıkarılmasının etkisi, ağaç ya da çelik 
yapı malzemeleri üretiminin etkisinden 
daha azdır. Kanada Doğal Kaynakları 
tarafından finanse edilen ve Kanada 
Ağaç İşleri Endüstrisi’nin araştırma kolu 
olan Forintek tarafından gerçekleştirilen 
bir araştırmada, bu etkilerin ölçümü 
ve kıyası, sürdürülebilirlik  göz önüne 
alınarak yapılmıştır.  
Forintek’in çalışmaları, beton, çelik ve 

ağaç yapı malzemelerinin kullanımının 
çevreye olan etkisini dört kritere göre 
belirlemiştir:
•	 Büyüklük	-	hammadde	
çıkarılması ile tahrip olan arazinin 
yüzölçümü
•	 Yoğunluk	-	çevreye	verilen	
tahribatın büyüklük derecesi
•	 Süre									-		tahrip	edilen	
arazilerin, eğer mümkün ise önceki 
haline dönüş süresi
•	 Önemi				-	çevreye	verilen	
tahribatın etki derecesi (çevrenin 
güzelliği ve ekolojik zenginliğine göre)     

 Bu kriterlere göre, her malzeme için bir 
etki endeksi belirlenmiştir :

           Sonuç olarak beton ve 
betonarmenin günümüzün en 
sürdürülebilir yapı malzemesi olduğu 
tartışma kaldırmayan bir gerçektir. 
Yollarda ve özellikle yapılarda 
sürdürülebilirliğin ölçütü, “ bizim  
isteklerimizin gelecek kuşakların  
isteklerini gerçekleştirmelerini 
engellememek ” olduğunu, toplam 
yaşam döngüsü maliyeti denildiği 
zaman, enerji ve emisyon sakınımı 
ile sosyal maliyetlerin yanısıra geri 
kazanım, çevre, mimari ve mühendislik 
kriterlerini göz önüne alarak, çevreciliğin 
evrensel olduğunu hiçbir zaman 
unutmayarak, sağlıklı insanların ancak 
sağlıklı yapılarda yaşayıp yetiştiğini 
ve çalıştığını benimseyip, yerine daha 
iyi bir alternatif  bulunana kadar, her 
yönü ile sürdürülebilir projelendirilip, 
detaylandırılan, denetlenerek doğru ve 
bilinçli uygulanması sağlanan   beton 
veya betonarme  binalar
kaçınılmazdır. 

Referanslar: 
    Measures of  sustainability-embodied 
energy, Recycling of  demolished 

concrete and masonry-Rilem report 6, 
Sustainability in cement and concrete-
3rd international symposium, 
Architecture city environment 
proceedings of  plea 2000, Whole 
life design- Somerville, Creating with 
concrete- Dyer,Henderson;Rederic.
 Performansa göre tasarım,Yapı 
malzemeleri için kaliteli üretim, denetim 
ve üretime teknik destek- Prof.Dr. 
M:A:Taşdemir.
Çimento çeşitleri ve kullanım alanları, 
Lea’s chemistry of  cement and 
concrete- P:C. Hewlett.
 Hava Kirliliğinin ve Kontrolünün 
Esasları-A.Müezzinoğlu.
 Is Global warming Harmful to Health- 
P.R. Epstein.
 İklim Değişikliğinin Etkileri ve Uyum 
önlemleri- T.C.Çevre ve Orman 
Bakanlığı Devlet Meteroloji İşleri 
Müdürlüğü.
Sustainable Development Strategy and 
Action Plan for Civil Engineering 2007.
 Şehir İçi Bölgelerde Hava Kirliliğinin 
Sağlık Üzerine Etkileri- Prof.Dr. 
M.Öztürk.
Sustainability of  Steel and the Value 
in Recycling- Brimacombe,Coleman 
and Honess. Benefits of  Concrete 
ve Cement Sustainability- www.
consretecentre.com.
Adobe and Rammed Earth Buildings- 
Mc.Henry.
 Kerpiç Malzemesinin Özelliklerinin 
İyileştirilmesi-E.Toğrol.
 Earth Materials Guidelines- www.
greenbuilder.com.
 Türkiye’deki Çimento Fabrikalarının 
Emisyon Faktörleri- Canpolat, Atımtay, 
Munlafalıoğlu, Kalafatoğlu, Ekinci.
Embodied Energy in Strawbale Houses- 
Dr. O.Geiger.
 SOBOT- American Iron and Steel 
Institute.
 Sustainability and Design and The 
Future with Wood Products.
 Reducing Environmental Effect of  
Aggregate Quarying and Aggregate 
Transport-University of  Leeds and 
Nottingham.
AEA Technology, Recent Developments 
in Sustainable Construction- www.dti.
gov.uk

Malzeme Etki Endeksi

Beton 1,50

Çelik 2,25

Ahşap 2,50
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St. Giles Circus Yeniden Gelişim 
Projesi
Londralılar için – Eğlence Mekanı – Mühendisler için – Mühendislik 
Sınırları`nı Test Eden Proje –
Yeri: Londra – Denmark Street (Tin Pan Alley)
Mal Sahibi: Consolidated Developments
Ana Müteahhit: Skanska (UK) Ltd.
Çelik İşleri Müteahhiti: Severfield (UK) Ltd.

Proje Mimarı: Orms
Proje Tasarım Mühendisi: Engenuiti
Proje Yılı: 2017-2020

St. Giles Circus projesi, Tottenham Court Road 
Metro İstasyonu karşısında ve konumu dolayısıyla 
Londra`nın prestijli projelerinden birisi olmak için 
adeta biçilmiş kaftan. £145m`luk yeniden gelişim 
projesi hem konumu, hem tasarımı hem de bölgenin 
tarihi bir mekan olmasından dolayı ister istemez 

göze çarpıyor. 

Proje, eski binaların 
ve özel tarihi 
koruma bölgesinin 
tam merkezinde. 
Proje alanı içerisinde, 
Londra`daki nadir en 
eski yapılardan birisi 
olan 16. yy.`dan 
kalma demirci ve 
ahır binası olarak 
kullanılan “Smithy” 
yapısı mevcut. 
Üstelik bu yapı, 
büyük Londra 
yangını ve 2. Dünya 
Savaşını zarar 
almadan atlatmış 
bir yapı. Dolayısıyla 
en yüksek koruma 
kategorisinde 

bulunuyor. 
Proje alanı ise Tottenham Court Metro İstasyonu ile 
bitişik.

Sanki tüm koşullar, buraya yapılacak bir proje “Tüm 

Cemil Özmert
İnşaat Yüksek Mühendisi

Şekil 1: Proje Genel 
Yerlesimi (Fotoğraf, 
IStructE Dergisi July 
2018 sayısından 
alıntıdır.)
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mühendislik sınırlarını zorlamanız ile 
mümkündür!” der gibi. Aslında tam da 
öyle oldu. Daracık tarihi sokakların, 
trafik keşmekesinin tam ortasına devasa 
hareketli vinci şantiye alanına nasil 
yerleştireceğinizi bir düşünün. 
Bu da yetmezmiş gibi temel fore 
kazıklarının hemen yanından (1m) 
Londra`nın en işlek metrolarından 
ikisinin geçtiğini ve yetmezmiş gibi 
yüksek koruma altındaki en eski 
yapılardan birisinin dibine devasa vinç 
kurduğunuzu düşünün! 
Sanırım projenin daha en basından ne 
kadar komplike bir hal aldığını tahmin 
edebilirsiniz. Bu kadar komplike 
problemler zincirini de ancak “İşin 
ehli” dediğimiz profesyoneller grubu 
çözebilir. Bu makalede, İngiltere`nin 
en büyük çelik işleri müteahhitinin özel 
üretim birimi bünyesinde tasarımcı 
mühendis olarak çalıştığım bu projenin, 
hem yapısal, hem teorik hem de 
uygulamadaki problemlerden ve bunları 
çözmek için uygulanılan yöntemlerden 
bahsedeceğim.

Projenin lokasyonu, Londra`nın Camden 
bölgesinde ve meşhur Denmark sokağı 
projenin doğu cephesine uzanmakta. 
Burada Denmark Sokağına bir parantez 
açmak gerekiyor. Londralıların çoğu, 
Denmark sokağını “Tin Pan Alley” 
olarak biliyor. Burası 60 ve 70`li 
yılların İngiliz müzik merkezi olarak 
biliniyor. Bu sokak meşhur “The 
NME”, “Melody Maker” gibi kayıt 
şirketlerine ev sahipliği yapmış. Bu kayıt 
şirketleri hepimizin yakından tanıdığı 
“The Kinks”, “The Rolling Stones” gibi 
gruplara kayıt yapmakla kalmamış, 
Elton John gibi müzisyenlerde kayıtlarını 
burada yapmışlar. Kısacası bölge 
müzik dükkanları ve kayıt stüdyolarının 
merkezi. O nedenle projedeki ilk 
kısıtlayıcı parametre, müzik satış 
mağazalarının açık kalarak şantiyenin 
devam etmesiydi. Bu sebepten ötürü de 
proje iki etapta yapılıyor. Proje alanının 
güneydoğu yakası Tottenham Court 
Metro istasyonu ile bitişik ve batı yakasi 
ise Northern line istasyonu`nun hemen 
üzerinden geçiyor. Doğu yakasından 

ise 2013 yılından itibaren devreye giren 
Elizabeth line metro tüneli geçmekte.

Mal sahibinin proje amacı, maksimum 
bodrum kullanım alanı (gece kulübü 

veya eğlence mekanı olarak kullanılacak 
şekilde), maksimum bodrum temiz 
kat yüksekliği ve arazi değerinin 
artırılmasıydı. Bodrum katındaki canlı 
müzik alanı 2000 kişiye hizmet edecek 
şekilde düzenlenmesi de, mal sahibinin 
projeden beklentileri arasında yer alıyor. 

Proje tasarım şirketi Engenuiti, 
2011 yılında inşaat ve yapı projeleri 
çalışmalarına başladı. Yukarıda da 
bahsettiğim üzere, mal sahibinin esas 
amacı maksimum bodrum kullanım 
alanı olduğu için aktif  metro hatlarının 
varlığından dolayı, radye temelin 
tünele olan uzaklığı en az 6m olmalıydı. 
Dolayısıyla bodrum kat derinliği 11m`ye 
kısıtlanmak zorunda kaldı. Fakat 11m 
kazının tek bir hamlede kazılması, 
tünelde katasrofik denilecek seviyede 
problemlere sebep olabilir. Bunun 
sebebi de, tünel sistemine etkiyen zemin 
basınç dengesinin, üzerinden alınan 
toprak zeminle beraber bozulmasıyla, 
zeminden yukarıya doğru gelen basınç 
kuvvetinin yukarıdan gelen basıncı 
yenerek tünelde yaratacağı şekil 

değiştirmelerdi. Bilindiği üzere tren 
rayları çok küçük bir şekil değiştirmeden 
dolayı trenler raydan çıkabilir ve metro 
hattında katasrofik denilecek kazalara 
sebep olabilir. 

O nedenle tasarımcı şirketin Crossrail 
ile yaptığı görüşmelerde oluşabilecek 
zemin oturmalarını öngörmek ve 
Crossrail`in belirteceği limitlerin ne 
kadar asılığını öngörmek için çalışmaların 
yapılması kararlaştırıldı. Engenuiti yapı 
tasarım şirketi konunun uzmanı olan 
geoteknik tasarım işleri için Donaldson 
Associates şirketi ile beraber çalışmaya 
karar verdi. Donaldson Associates`ın 
yaptığı ilk 2 boyutlu ön zemin çalışmaları 
sonucunda, zeminin kazı işlerinden 
dolayı yukarıya doğru şişmesi en az 
40mm ve yanal kabuk şişmesi 20mm 
olacağı yönündeydi. Fakat Crossrail`den 
alınan görüşe göre zemin şişmesi en 
fazla 10mm ile sınırlandırılmalıydı. 
Maksimum şişme limitlerinin ciddi 
miktarda aşılmasından dolayı, proje 
takımı metro üzerine “civileme yöntemi 
(Staple)”ni uygulayarak, zemin şişmesini 
önlemeyi amaçladı. Zemin döşemesinin 
zemine çivilenmesi için temel alanının 
her iki yanına derin çekme kazıkları imal 
edilerek, zemin döşemesine gelen zemin 
şişme kuvvetlerinin çekme kazıklarına 
iletilerek zeminin şişmesi önlenmeye 

Sekil 2: Tünel ve Temel Yapıları Görseli 
(Fotoğraf, IStructE Dergisi July 2018 sayısından 
alıntıdır.)
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çalışıldı. Burada imal edilen zemin döşemesi önce 
ters sonra normal döşeme çalışacağından dolayı, 
döşeme donatısı iki koşulu da göz önüne alınarak 
tasarlandı ve çekme donatıları alt ve üst olacak 
şekilde yerleştirildi.
Diğer önemli konu ise bodrum katında yapılacak 
müzik organizasyonlarında metrodan dolayı 
oluşacak ses problemiydi. Yukarıda da bahsettiğim 
üzere Elizabeth Line metrosu`nun temelin 6m 
uzağından geçmesi ve biraz otede Northern 
Line Metrosu olması çok büyük ses ve tresim 
problemlerinin habercisiydi. Zemin katında müzik 
performansları, disco ve benzeri organizasyonların 
yapılacak olması metro`nun varlığı dinleyicilerin 
ciddi oranda rahatsızlığına sebep olabilirdi. 
Dolayısıyla bodrum katında, ses ve titreşim önleyici 

tedbirlerin alınması zaruri idi. Ses ve titreşim 
önleyici akustik bariyerin zemin ve bodrum katında 
yerleştirilmesi adına “Kutu içinde kutu” çözümü 
uygulanmasına karar verildi. “Kutu içinde kutu” 
çözümünün yaşama geçirilmesi için iki akustik 
ve titreşim bariyeri arasında en az 70mm boşluk 
olma zorunluluğu mevcuttu. Bunun ötesinde, 
iki bariyer arasında bulunun akustik izolatorler, 
bir üstteki kabuğu taşıyacak olmasından ve bu 
izolatorlerin taşıyıcı kapasitesi sınırlı olduğundan 
dolayı iç kabuğun ağırlığı çok önemliydi. Sonuç 
olarak iç kabuktaki taşıyıcı elemanların hafif  ve 
dayanımı yüksek olma zorunluluğu doğdu. Tabi ki bu 
gereksinimi karşılayacak malzeme çelikdi ve iç kabuk 
Severfield tarafından tasarlandı. Akustik ve titreşim 
performans tasarımı ise Burohappold tarafından 

yapıldı. Burohappold performans tasarımında 
sadece dışardan içeriye penetre eden ses ve titreşim 
dışında, içeriden dışarıya penetre edecek dans ve 
adım titreşimlerini de önlemek adına 9.5-11.5 Hz 
bandına etki eden izolatorler kullandı.

 “Smithy” yapısına özel olarak değinmek gerekiyor. 
Bu yapı 16. yy`ın ortalarından itibaren burada 
bulunan tek katlı bir demirci atölyesidir. Londra`da 
kalan çok nadir tarihi binalardan olmasının ötesinde, 
bu tarihi tek katlı yapı bölgenin de simgesi. Projenin 
ilk aşamasında bu yapının olduğu yerde bırakılması 
ve korunması düşünülüyordu. Fakat Elizabeth 
Line üzerinde oturan “Smithy” yapısı, zemin şişme 
önleme sisteminin yapılmasına engel teşkil ediyordu. 
Tasarım aşamasında yapılan zemin oturma analizi. 

sonuçlarına göre, “Smithy” binası zemin 
oturmalarından dolayı ciddi bir şekilde zarar 
görebilirdi. Yapının zarar görmemesi için yerinden 
alınıp zarar görmeyeceği bir yere taşınması su 
götürmez bir olguydu. Crossrail, Camden Belediyesi 
ve Historic England ile yapılan temaslar sonucunda, 
yapının zemin çalışmalarını engellemeyecek ve zarar 
görmeyeceği bir yere taşınmasına karar verildi. 
Taşınmasına karar verilir verilmez, taşınma 
yöntemleri için çalışmalara başlandı. Mevcut 
tarihi yapının taşınması için iki yöntem vardı. 
Ya kaldırılacaktı ya da yana kaydırılacaktı. Fakat 
yana kaydırılma opsiyonu için ciddi miktarda kazı 
işi ve karmaşık geçici destekler gerekliydi. O 
nedenle kaldırılma opsiyonu tek seçenekti. Fakat 

Şekil 3: Şantiye Alanı ve “Smithy” (Fotoğraf, Engenuiti 
web sayfasından alıntıdır.)
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kaldırılmadan önce temeller ya çelik 
kirişler ile desteklenip kaldırılacaktı ki 
kaldırma operasyonu için daha uygun 
bir seçenekti. Burada çelik kirişlerin 
kaldırma operasyonu sırasında şehim 
yapmasından dolayı binada zarar oluşma 
riski yüksekti. Dolayısıyla daha rijit fakat 
daha ağır bir yöntem olan, betonarme 
radye ile kaldırılması daha güvenilir bir 
yöntemdi. Radye temel uygulamasından 
sonra, “Smithy” binasının kaldırılması 
için İngiltere`deki en büyük vinçlerden 
birisi (750 ton) şantiye alanına getirilir. 
Yapı başarılı bir kaldırma operasyonuyla 
2016 yılında geçici lokasyonuna 
yerleştirildikten sonra 2017 yılında eski 
lokasyonuna geri kondu.

Şüphesiz ki bu projedeki kilit nokta, 
zemin oturmalarını kontrol altında 
tutmaktı. Zemin oturmalarını kontrol 
altında tutmak için ise Yukarıdan-
Aşağıya (Top-Down Construction) 
inşaat yöntemi, bodrum kat için en ideal 
inşaat yöntemiydi. Bu yönteme göre, 
zemin kat döşemesi inşaat süresinde 
temel ve istinat duvarı için destek 
olarak kullanılacak, daha sonra ise altı 
kazılarak bodrum döşemesi olacaktı. 
Yukarıdan-Aşağıya inşaat yöntemi, 
özellikle zemin oturmalarının hassas 
olduğu durumlarda kullanılan en güvenli 
metottur. Buna ek olarak, kısa inşaat 
programının başarılması 
adına kullanılabilecek en 
etkili inşaat yöntemidir. 
Bu yönteme ek olarak 
ana müteahhit Skanska, 
çelik yapının hem hızlı, 
hem daha hafif  hem de 
büyük açıklıkların daha 
kolay geçilmesini tam 
bir avantaja çevirerek 
kısa inşaat programını 
başarmayı amaçlıyordu. 
Skanska bodrum 
kat için gerekli geçici 
destek elemanlarının 
yerleştirilmesine devam 
etme şansı buldu.

Fakat buradaki esas amaç, 

zemin katı döşemesinin tamamlanarak, 
çevre kazık duvarı için yatay destek 
görevini yerine getirmesiydi. Döşeme 
tamamlandıktan sonra, ana müteahhit 
zemin kazısına başladı. Döşeme altı 
kazılmasına devam edildikçe, çevre 
kirişinin tasarımı Skanska`nın tecrübeli 
geçici destek işleri tasarımcıları 
tarafından kontrol edilmekteydi. Kazık 
işleri müteahhiti Cementation`in 
sunduğu kazık ve kazık duvar hesapları, 
Skanska ve Engenuiti tarafından kontrol 
edildi. Kontrol tamamlandıktan sonra ise 
geçici desteklerin rijitliği, kazık duvarın 
yapım aşamalarındaki gerçek davranışını 
belirlemek için kullanıldı. 
Gerek inşaat aşamaları, gerekse farklı 
yapı sistemlerinin varlığından dolayı 
11 farklı istinat duvar modeli ile yapım 
aşamaları analizi yapıldı. Mühendislik 
sınırlarını zorlayan, komplike inşaat 
sahası için bu kadar farklı model sayısı 
açıkçası şaşırtıcı bir sonuç değil. 

Bu projede değinilmesi gereken 
bir nokta da ana müteahhitin 
tasarım aşamasında sürece dahil 
olmasıydı. Özellikle mühendis olarak 
çalıştığım Tottenham Hotspur 
Stadyumu projesinde edindiğim 
tecrübeye dayanarak söyleyebilirim 
ki, böyle karmaşık işlerin sonuca 
ulaşabilmesindeki yeğane sebeplerin 

başında ana müteahhitin tasarım 
aşamasında projeye dahil olmasıdır. 
Özellikle dalında uzman müteahhit 
firmaların da (Specialist Subcontractor) 
proje tasarım sürecine dahil olup, 
tasarım aşamasında kontrat altında 
çalışarak, tecrübelerini ortaya koyup, 
projenin bir tamam bitirilmesinde 
büyük rol oynamaktadırlar. Sonuç 
olarak “ehil” müteahhit firmaların 
sürece en erken sürede dahil olmaları, 
yapının maliyetini azalmakla kalmayıp, 
yapısal verimliliği artırmaktadırlar. Ek 
olarak hem iş sağlığı ve güvenliği hem 
yapı tasarımdaki sorunların tasarım 
aşamasında öngörülerek çözülmesini 
sağlayarak, projenin başarı yüzdesini 
artırmaktadırlar. 

Bundan sonraki sayıda siz değerli 
okuyuculara, bu projenin çelik işleri ile 
ilgili detaylı bilgiler, hem proje hem de 
şantiyede karşılaştığımız problemleri 
anlatmaya çalışacağım. Momentiniz az, 
sevginiz çok olsun.

Referanslar:
•	 The	Structural	Engineer	( July	
2018)
•	 www.skanska.co.uk
•	 www.engenuiti.com
•	 www.orms.co.uk
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İnşaat Mühendisleri Odası üyelerine 
Uluslararası Sözleşme Yönetimi (FIDIC) 
eğitimi fırsatı yarattı

İnşaat mühendisliği mesleğinin icra 
edilebilmesi için İMO’na üyelik şartı 
vardır. Oda, bu üyeliğin devamlılığı 
için üyelere sürekli profesyonel ve 
kişisel gelişim imkanları sağlamayı 
hedeflemektedir. Bu bağlamda 
gerçekleştirilecek etkinliklerin bir kısmı, 
2016 yılının Aralık ayında ‘Eğitimde 
Yenilik ve Değişim VI’ Hibe Programı 
kapsamında Avrupa Birliği tarafından 
desteklenmiştir. 31 Ekim 2019’da 
tamamlanacak olan ‘Yeşil Ekonomi 
Hakkında İnşaat Mühendisleri için 
Farkındalık Yaratmak’ projesinin bütçesi, 
208,472.16 Avro olup, bu bütçenin 
187,625.16 Avrosu Avrupa Birliği 
tarafından karşılanacaktır.

“Federatıon Internatıonale Des 
Ingenieurs Conseils” (FIDIC) 1913 
yılında İsviçre’nin Lozan kentinde 
kurulmuş “Müşavir Mühendisler 
Uluslararası Federasyonu”dur ve  
Müşavir Mühendisler tarafından 
kurulmuş tüzel kişiliği haiz bir dernektir. 
Bu derneğin önemi ise; ortaya koyduğu 
sözleşmeler ve sözleşme standartlarını 
üreten bir kuruluş olmasında 
yatmaktadır. Bu federasyon, 65 ülkeden 
üyeye sahip uluslar arası bir meslek 
kuruluşu niteliğindedir. 
Günümüzde, gerek Dünya Bankası, 

gerekse diğer kredi kuruluşlarının, 
finansmanını sağladıkları işlerde 
FIDIC şartnamesinin uygulanmasını 
istemeleri dolayısıyla bir çok 
ülkedeki uluslararası ihaleler FIDIC 
şartnamesine göre yapılmaktadır. 
Uluslararası ihalelerin, günümüz 
mühendislik hizmetlerine getirdiği 
çok yeni boyutlar bulunmaktadır. 
Bunları da özellikle denetim, müşavir 
mühendislik, müstakil proje üretimi 
olarak ifade edebiliriz. Dünya 
piyasalarından, inşaat firmalarımızın 
ve Müşavir Mühendislerimizin daha 
fazla pay alabilmesi için uluslararası 
ihalelerin yöntem ve şartnamelerinin 
bilinmesi ve üzerinde titizlikle çalışılması 
gerekmektedir. 

FIDIC sistemi mühendislik/inşaat/
müteahhitlik hizmetlerini ilgilendiren 
teknik standartlar yumağı olarak 
gözükse de; esasen ciddi ve uzmanlık 
gerektiren HUKUKİ BİR DİSİPLİN/
STANDARDI da ifade etmektedir. 
İnşaat şartnamelerini;
a-) Tasarımı/projelendirmesi işveren 
veya temsilcisi  tarafından düzenlenen 
yapım işleri için,
b-) Tesis, inşaat ve mühendislik projeleri 
yüklenici tarafından yapılan donanım 
işleri ve tasarla-yap modeli için,

c-) Mühendislik-temin-inşaat (EPC)- 
(Mühensilik-Satınalma-Yapım) anahtar 
teslimi işler/projeler için
d-) Küçük ve basit karmaşık olmayan 
rutin, tekdüze işler için Kısa Sözleşme
başlıkları altında sıralayabiliriz.

Şu anda FIDIC tarafından İnşaat İşleri 
Sözleşmelerinin amaçlarına göre altı 
farklı kitap hazırlanmıştır. Bu kitaplar 
şunlardır:
1.    Red book – Kırmızı Kitap 
(İşverenen tarafından planlanan bina ve 
mühendislik sözleşmeleri için);
2.    Yellow Book – Sarı Kitap (Tesis ve 
tasarım yapım sözleşmeleri için);
3.    Silver Book – Gümüş Kitap 
(Anahtar teslimi proje sözleşmeleri için);
4.    Green Book – Yeşil Kitap (İhale 
Bedeli 500.000 USD’yi geçmeyen 
sözleşmeler için);
5.    White Book – Beyaz Kitap 
(İşveren/Müşavir hizmet anlaşmaları 
için);
6.    Gold Book – Altın Kitap (Tasarım, 
yapım, işletim projelerine yönelik 
sözleşmeler için).

Proje kapsamında gerçekleşecek FIDIC 
Eğitimi 10 gün sürecek ve eğitim 3 
bölümden oluşacaktır. Eğitim 
•	 Bölüm	1:	İhale	Süreci	Yönetimi
•	 Bölüm	2:	Talep	Yönetimi
•	 Bölüm	3:	Anlaşmazlık	Yönetimi
şeklinde tüm FIDIC kitaplarının 
tanıtımını içerirken; Beyaz, Kırmızı, Sarı 
ve Gümüş Kitaplar karşılaştırmalı olarak 
inceleyecek şekilde tasarlanmıştır. 

Eğitim Uluslararası uzmanlar Lauri 
ISOTALO ve Srdjan TOPALOVİC 
tarafından gerçekleştirilmektedir. 
Eğitime KTMMOB üyeleri yoğun ilgi 
göstermiştir. Eğitime başvuran üyeler 3 
grubta eğitimlerini almakta olup, eğitim 
sırasında İngilizce-Türkçe eş zamanlı 
çeviri sağlanmaktadır.
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İnşaat Mühendisleri Odası’nın AB 
desteğiyle yürütmekte olduğu 
“Eğitimde Yenilik ve Değişim 
VI ” hibe programı kapsamında 
“Yeşil Ekonomi” Hakkında İnşaat 
Mühendisleri için Farkındalık 
Yaratmak projesi’nin FIDIC 
Semineri gerçekleştirildi.

İnşaat Mühendisleri Odası 

Başkanı Gürkan Yağcıoğlu’nun 
ardından AB Program Destek 
Ofisi Bölüm Başkanı Michael 
DOCHERTY ve KTMMOB 
Başkanı Seran AYSAL’ın açılış 
konuşmalarıyla başlayan seminer, 
uluslararası uzman Louri 
ISOTALO’nun sunumuyla devam 
etti. 
İlgili tasarım ve yapım 

paydaşlarının yoğun ilgi 
gösterdiği profesyonel ve kişisel 
gelişim imkanlarını sağlamanın 
hedeflendiği AB destekli 
“Eğitimde Yenilik ve Değişim 
VI” hibe programı kapsamında 
gerçekleşen FIDIC seminerinde, 
tüm FIDIC kitaplarının yanında 
özellikle Kıbrıs’ın kuzeyindeki 
iş yapma modellerimize en 
uygun olan Kırmızı Kitap 
(Yapım Sözleşmesi) ve Beyaz 
Kitap (Mühendisin Tasarım, 
Danışmanlık ve Müşavirlik hizmeti 
ile şantiye yönetimi yaptığı 
sözleşme) irdelendi. 
Seminere katılan katılımcılara 
sertifikaları takdim edildi.

Seminere yoğun ilgi
İMO, FIDIC ( Uluslararası Sözleşme Yönetimi ) Semineri Gerçekleştirdi

Bakan Çeler’e ziyaret

Avrupa Birliği’nin “Eğitimde Yenilik 
ve Değişim VI” Hibe Programı 
çerçevesinde İnşaat Mühendisleri 
Odası tarafından yürütülmekte 
olan “Yeşil Ekonomi Projesi” 
kapsamında hazırlanan “ Kıbrıs’ın 
Yeşil İş Fırsatları “ raporunun 
hazırlanma sürecinde gelinen son 
nokta ile ilgili görüş alış verişinde 
bulundu. 
Proje kapsamında «YEŞİL İŞ 
FIRSATLARI» ana kavramlarının 
iş dünyasına tanıtılması ve çeşitli iş 
sektörlerini «SÜRDÜRÜLEBİLİR 
KALKINMA» girişimciliği 
konusunda yönlendirilmesi 
amaçlanmaktadır. 

Bu amaç doğrultusunda 
7 sektör uluslararası 
ve yerel uzmanlar 
tarafından incelenip 
“yeşil iş fırsatları raporu” 
hazırlanmaktadır. 
Kaynak kullanımı, 
çevreye etki ve 
insanların ekonomik 
ve sosyal ihtiyaçları 
perspektiviyle inşaat, 
enerji, su, taşımacılık, 

tarım, turizm ve çevre ile alakalı 
iş sektörleri incelenip mevcut 
uygulamalar değerlendirilip 
çevreye etkinin azaltılması için 
gerçekleştirilmesi gereken 
değişimlerden doğacak iş imkanları 
bu raporda detaylandırılacaktır.
IMO “Kıbrıs’ın Yeşil İş Fırsatları 
Raporu” konusunu Çalışma ve 
Sosyal Güvenlik Bakanı Zeki Çeler 
ile görüştü. Görüşme sırasında, 
“yeşil iş” kavramı değerlendirilip 
devletin kamu hizmetlerinde ve 
özel sektörde 
•	Yeni	iş	fırsatlarının	nasıl	
yaratılabileceğini

•	Kaynak	verimliliğinin	nasıl	
güçlendirilebileceğini 
•	Sürdürülebilir	düşük-karbon	
toplumu kurmak için yapılması 
gerekenler tartışılmıştır.
KKTC Çalışma ve Sosyal Güvenlik 
Bakanı Zeki ÇELER ile yapılan 
toplantıya İMO Başkanı Gürkan 
YAĞCIOĞLU, İMO Yönetim 
Kurulu üyesi Gözde OĞUZ, Proje 
Koordinatörü Gülcan YALINCA, 
Uluslararası Uzman Nikola 
MİLUTİNOVİC ve yerel uzman 
Ali KORAKAN katıldı. 
Ayrıca; raporun çıktılarının 
toplumla ve iş çevreleriyle 
paylaşılması için Mart 2019’da 
proje kapsamında düzenlenecek 
olan “YEŞİL EKONOMİ” 
konferansıyla, iş çevrelerinde 
sürdürülebilir düşük-karbon 
toplumu kurma konusunda 
farkındalık yaratmayı hedefleyen 
ve bu konferansta katılım 
şartlarının açıklanacağı “YEŞİL 
İŞ FİKRİ” yarışmasında İMO 
ile bakanlığın işbirliği imkanları 
değerlendirildi. 
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Fidic 1. grup ve 2. grup eğitimi tamamlandı
İnşaat Mühendisleri Odası’nın 
düzenlediği Uluslararası Sözleşme 
Yönetimi ( FIDIC ) 1. grup eğitimi ve 2. 
grup eğitimleri tamamlandı.
 
İnşaat Mühendisleri Odası’nın AB 
desteğiyle yürütmekte olduğu “ Eğitimde 
Yenilik ve Değişim VI ” hibe programı 
kapsamında “Yeşil Ekonomi” hakkında 
İnşaat Mühendisleri için farkındalık 
yaratmak projesi kapsamında 11 - 12 - 
13 Ekim tarihlerinde düzenlenen olan 
Uluslararası Sözleşme Yönetimi ( FIDIC 

) 1. grup eğitimi ve 01 - 02 - 03 Kasım 
tarihlerinde düzenlenen Uluslararası 
Sözleşme Yönetimi (FIDIC) 2. Grup 
eğitimi ile tamamlandı.

Proje Koordinatörü Gülcan Yalınca’nın 
bilgilendirme ve Oda Başkanı Gürkan 
YAĞCIOĞLU’nun açılış konuşmasıyla 
başlayan eğitimde; Kıbrıs’ın Kuzeyindeki 
iş yapma modellerimize en uygun olan 
Kırmızı Kitap (yapım sözleşmesi ) ve 
Beyaz Kitap ( mühendisin tasarım, 
danışmanlık ve müşavirlik hizmetiyle 

şantiye yönetimi yaptığı sözleşme) 
irdelendi. 

İnşaat Mühendislerinin yanı sıra 
toplumsal fayda odaklı olarak ilgili 
paydaşların da yararlanabilmesi 
adına KTMMOB çatısında farklı 
meslek disiplinlerine de açık olan ve  
Uluslararası uzman Louri ISOTALO 
tarafından gerçeklen eğitimler toplamda 
üç grup halinde 10 gün sürecek. 
Eğitimlerin sonunda katılımcılara başarı 
sertifikası verildi.  

İnşaat Mühendisleri Odası’nın düzenlediği Uluslararası Sözleşme Yönetimi ( FIDIC ) 1. ve 2. grup eğitimi 
tamamlandı.
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İMO’dan Yeşil Ekonomiye geçişe katkı
Avrupa Birliği’nin “Eğitimde 
Yenilik ve Değişim VI” Hibe 
Programı çerçevesinde İnşaat 
Mühendisleri Odası tarafından 
yürütülmekte olan “Yeşil Ekonomi 
Yaratmak” projesi kapsamında 
Kıbrısın Kuzeyinin yeşil iş fırsatları 
raporu uluslararası ve yerel 
uzmanların katkısıyla hazırlanıyor. 

Bu bağlamda inşaat sektörü 
dahil 7 sektörde yürütülen 
kapsamlı danışma süreci ile 
elde edilen bilgiyle rapor 
hazırlanıp son aşamaya gelmiştir.  
Bu süreçte ilgili paydaşlarla 
(belediyeler,bakanlıklar,devlet 
daireleri , serbest piyasa ) çok 
yoğun toplantılar yapılmış ve elde 

edilen verilerle hazırlanan rapor 
ekonomimizin evrensel yaklaşım 
olan Yeşil Ekonomiye dönüşmesi 
amacıyla tüm ilgili devlet 
makamlarına İnşaat Mühendisleri 
Odası tarafından sunulacak ve 
sonuç alınabilmesi için takipçiliği 
yapılacaktır.

İşbirliği olanakları konuşuldu
İnşaat Mühendisleri Odası, 
Yerbilimleri Mühendisleri Odası 
ile bir araya geldi.
Ziyarette iki oda arasında 
yürütülecek işbirliği olanakları 
görüşüldü.
KTMMOB İnşaat 
Mühendisleri Odası 
Geoteknik Komitesi 
ve KTMMOB 
Yerbilimleri 
Mühendisleri Odası 
ilgili meslek disiplinleri 
çerçevesinde 
mümkün olan 
işbirliği olanaklarını 
belirlemek maksadı ile 
bir toplantı düzenledi. 
Toplantı kapsamında 
meslek disiplinleri 

ile alakalı sektördeki sıkıntılar 
ele alındı. Çözüm önerileri 
geliştirmek için belli aralıklarla 
toplantılar gerçekleştirilmesi 
maksadı ile çalışma grubu 
oluşturulmasına karar verildi.

Her iki oda kendi alanında 
çalışma yürüterek, bir araya 
gelecek. Bu bağlamda her iki 
odamız da mühendislik alanına 
katkı koyacak çalışmalara imza 
atacak.





38

H
ab
er
le
r

İMO Laboratuvarı, TS EN ISO/IEC 
17025 Standart eğitimi tamamladı
İnşaat Mühendisleri Odası 
Mehmet Göze (Asi) Yapı 
Malzemeleri ve Zemin Mekaniği 
Laboratuvarı personeline 

yönelik; akredite olduğu TS EN 
ISO/IEC:17025 standardının 
revize olması nedeniyle eğitim 
programına katılmıştır. 

Standart geçiş çalışmaları 
kapsamında gerçekleşen eğitimler 
Elektrik Mühendisleri Odası ile 
ortak olarak yapılmıştır.

Eğitim kapsamında Ogün Köse ve 
Seher Kalender Başak tarafından 
TS EN ISO/IEC 17025:2017 
standardı, dokümantasyon, iç 
tetkik eğitimi, genel metroloji ve 
kalibrasyon ve ölçüm belirsizliği 
konularında eğitim verilmiştir. 
Eğitimlerini başarı ile tamamlayan 
Laboratuvar personeli başarı 
sertifikasını almaya hak kazandı.

TS EN ISO 9001 Kalite Yönetim 
Sistemi Denetimi tamamlandı
İMO, TS EN ISO 9001 Kalite 
Yönetim Sistemi Denetimini 
başarı ile tamamladı
Odanın tüm birimlerinde (İdari, 
vize bürosu ve laboratuvar) 
gerçekleşen TS EN ISO 9001 
Kalite Yönetim Sistemi yıllık 
denetlemesi TSE Kıbrıs temsilcisi 
Kemal Kızıltan tarafından 
gerçekleştirildi. 
Denetim tüm birimlerde başarı 
ile tamamlanarak, bir önceki 
denetimde konulmuş kalite 
hedeflerinin tümüne ulaşıldı.
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İMO, Avrupa İnşaat Mühendisleri Konseyi’nin 
Genel Kurulu’na katıldı
Genel kurul süresince İnşaat 
Mühendisleri Odası’nı Başkan Gürkan 
Yağcıoğlu ve Oda Genel Sekreteri Bora 
Kutruza temsil ettiler. 
Genel kurulun birinci günüde 6 
aylık bilanço ve faaliyet raporları 
görüşüldü. Toplantının ikinci ve son 
gününde yeni yönetim kurulu ve 

başkan yardımcılığı pozisyonları ile 
ilgili seçim gerçekleştirildi. Seçim 
sonucunda; başkanlığa Yunanistan 
İnşaat Mühendisleri Birliğinden Aris 
Chatzidakis ve başkan yardımcılığına 
Avusturya İnşaat Mühendileri Birliğinden 
Andreas Bandner getirildi.

Ayrıca, 2018 yılının inşaat mühendisleri 
yılı olması nedeniyle, Genel Kurul ile eş 
zamanlı Global Mühendislik Konferansı 
gerçekleştirildi. Konferansa 70 ülkeden 
fazla meslek insanı katıldı ve enerji, 
eğitim, inşaat mühendisliğinde yenilikler 
ve çevre başlıklı konularda sunum ve 
paneller gerçekleştirildi.

İnşaat Mühendisleri Odası (İMO) İngiltere’nin başkenti Londra’da 23-24 Ekim tarihlerinde gerçekleştirilen 68. 
ECCE (Avrupa İnşaat Mühendisleri Konseyi) Genel Kurulu’na katıldı .

Standart dışı inşaat demirleri yapı 
güvenliğini tehdit ediyor
Piyasamızdaki, Standart Dışı İnşaat 
Demirleri Yapı Güvenliğini Tehdit Ediyor.

Son günlerde Laboratuvarımıza getirilen 
betonarme çelik çubukların çekme 
deneyi sonuçlarının olması gereken 
değerlerden daha düşük olduğu 
gözlemlenmiştir.

Test edilen bazı çaplara ait numunelerin 
akma dayanımları “TS-708 Betonarme 
İçin Donatı Çeliği” standardına göre 
nervürlü S420 sınıfına ait betonarme 
çeliğinin akma dayanımı alt sınır değerinin 
(420 MPa) çok altında olduğu tespit 
edilmiştir.

Betonarme yapı tasarımında 
kullanılan betonarme donatı 
çeliğinin akma dayanımının 
standarda uygun olmadığı dikkate 
alındığı zaman yapı güvenliği ciddi 
riskler altında bulunmaktadır.

Her geçen gün özellikli ve yüksek 
yapıların arttığı ülkemizde hala 
daha kontrolsüz bir şekilde bu 
malzemelerin piyasaya nasıl 
girebildiği ve bu konuda ne gibi önlemler 
alınması gerektiği de acilen tartışılmalıdır.

İnşaat Mühendisleri Odası olarak 
ilgili dairelerin ve yerel yönetimlerin, 

proje /  kontrol mühendisleriyle, 
müteahhitlerimizin söz konusu duruma 
hassasiyet göstermelerini ve standarda 
uygunluğu test edilmeyen demirleri 
kullanmayıp / kullandırmamalarını 
önemle rica ederiz.
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Statik proje hizmet 
bedeli hesaplamalarının 
yapılabileceği 
uygulamamız web 
sitemizde üyelerimizin 
hizmetine sunulmuştur

İnşaat Mühendisleri 
Odasının üyeleri için 
hazırladığı Statik Asgari 
Ücret Hesaplama Aracı 

İnşaat Mühendisleri 
Odası resmi web 
sayfasının ‘Hesaplamalar’ 
bölümünde hizmete 

sunulmuştur. Hesaplama aracı yapının yapı türüne, 
metrekaresine ve tekrar sayısına bağlı olarak Statik 
Asgari Ücret tutarını hesaplayarak +KDV olacak 
şekilde kullanıcısına sunmaktadır. Hesaplamalar 
güncel yapı birim maliyetleri üzerinden 
yapılmaktadır. Geriye dönük hesaplama yapılamaz. 
Hesaplamalarda kullanılan asgari ücret oranları, 
inşaat Mühendisi ile işveren arasındaki sözleşme 
içerisinde yer alan asgari ücret oranları cetvelinden 
alınmış ve sayfanın arka yüzündeki hesaplamalarda 
kullanılmıştır. Tekrar sayısı penceresinde ise girilen 
sayıya göre hesaplama farklılık göstermektedir. Buna 
göre; birinci tekrarda Statik Asgari Ücretin %100, 
ikinci tekrarda birincinin %100’ü ikincinin %50’si, 
üçüncü tekrarda birincinin %100’ü ikincinin %50’si 
üçüncünün %25’i, dördüncü tekrar ve sonrasında ise 
birincinin %100’ü ikincinin %50’si üçüncünün %25’i 
dördüncü ve sonrasının %15’i alınarak hesaplama 
yapılmaktadır. 
Statik Asgari Ücret tutarı projedeki her yapı tipi için 
ayrı hesaplanmalıdır. Örneğin bir proje kapsamında 
bulunan Konut, Garaj, Bodrum, Bahçe Duvarı gibi 
farklı kullanım amaçlarına sahip alanlar için ayrı 
hesap yapılmalıdır. Hesaplama aracı, metrekare 

alanına girilecek değerlerde hem nokta hem de 
virgül ile işlem yapabilme yeteneğine sahiptir.
Yapı birim maliyetleri cetvelinde bulunan yapı 
sınıfları açıklamaları sayfa içerisinde bilgilendirme 
amaçlı olarak açıklanmıştır. Hesaplamalar için 
sayfada yer alan Yapı Türü alanından Yardımcı 
Binalar (I. Sınıf ), Konut (II. Sınıf ) ve Konut (IV. Sınıf ) 
seçenekleri için yapı metrekare alanına 300 altında 
bir değer girilmelidir. Konut (III. Sınıf ) seçeneği için 
ise yapı metrekare alanına 300 üzerinde bir değer 
girilmelidir. Bu sınır değerler haricinde bir değer 
girildiği takdirde kullanıcıya uyarı verilmektedir.
 Kullanıcı yapı türü penceresinde I. Sınıf  Yardımcı 
Binalar, II. Sınıf  Konut, III. Sınıf  Konut, IV. Sınıf  
Konut, Parselasyon, Telleme ve Bahçe Duvarı 
dışında kalan seçeneklerden birini seçtiği takdirde 
seçtiği yapı türünün yapı sınıfını belirlemesine olanak 
sağlayan yardımcı bir pencere açılmaktadır. Açılan 
bu pencerede hesaplama aracı kullanıcısına II. 
veya III. Sınıf  seçeneklerinden birini seçme olanağı 
sağlamaktadır. Burada yapı metrekare alanına II. 
Sınıf  yapı için 5000, III. Sınıf  yapı için ise 500000 
altında bir değer girilmesi gerekmektedir. Burada da 
sınır değerler haricinde bir değer girildiği takdirde 
kullanıcıya uyarı verilmektedir.   
Parselasyon, Telleme ve Bahçe Duvarı seçenekleri 
sadece I. Sınıf  yapı türünden hesaplama 
yapabilmektedir. Bu seçeneklerden herhangi biri 
seçilip hesaplama yapıldığı takdirde sayfada Statik 
Asgari Ücret Tutarı altında ‘I. Sınıf  Yapı Türünden 
Hesaplanmıştır’ bilgisi vermektedir.

Unutulmamalıdır ki; Statik Asgari Ücret bedeli 
proje hizmetleri karşılığı yanında Mesleki Kontrollük 
Hizmetleri karşılığı için de aynen geçerlidir. İşveren 
ve İnşaat Mühendisi arasında imzalanan sözleşmede 
taraflarca Proje ve Mesleki Kontrollük Ücreti +KDV 
olarak belirlenmektedir. Fakat bu ücret asgari ücret 
oranı miktarı +KDV altında olamaz.  

Hüsnü Coşan
İnşaat Yüksek Mühendisi
43. Dönem Yönetim 
Kurulu Üyesi

Statik asgari ücret hesaplama
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İMO’DAN MUHTEŞEM GECE

İMO Geleneksel Dayanışma 
Balosu yaklaşık 460 kişilik güçlü 
bir katılımla Acapulco Hotel’de 
gerçekleşti. 

2. Cumhurbaşkanı Mehmet Ali 
Talat, KTMMOB Genel Başkanı 
Seran Aysal, KTMMOB Onur 
Kurulu Başkanı Uğur Ulaş Dağlı, 
KTMMOB’ye bağlı oda başkanları 
ve yöneticileri, Üniversite 
temsilcilerinin katılımıyla 
gerçekleşen gecenin sunumunu 
İMO Genel Sekreteri Bora 
Kutruza ve Oda üyesi Hüdaverdi 
Tozan tarafından yapıldı. 

Baloda açılış konuşmasını 
yapan İMO Başkanı Gürkan 
Yağcıoğlu “Yaklaşık 6 ay önce 
gerçekleşen 43. Olağan Genel 
Kurulda aldığımız bayrağı 
daha ileriye taşıyacağımıza ve 
mesleki niteliğimizi artıracak 
faaliyetlerde bulunacağımıza 

kendim ve Yönetim Kurulundaki 
arkadaşlarım adına sizlere söz 
vermiştim. Dolayısıyla verdiğimiz 
sözün sorumluluğunu bilerek 
çalışıyoruz’’ dedi.

Yağcıoğlu, böylesine güçlü 
bir katılımın İMO ailesine ve 
bütünlüğüne çok yakıştığını 
bununla kendilerini daha güçlü 
hissettiklerini belirtti. Yağcıoğlu, 
hep birlikte çalışarak koyulan 
hedeflere ulaşılabileceğine vurgu 
yaptı.  İnşaat Mühendislerinin 
odasına bağlı ve sahip çıkan bir 
meslek örgütü olduğunu, bunun 
da odayı güçlendirdiğini söyledi. 
Ayrıca bir birine bağlı üyelerden 
oluşan ve toplumsal çıkarları ön 
planda tutan güçlü bir meslek 
örgütünün başkanı olduğu 
için gurur duyduğunu söyledi. 
Gecenin düzenlenmesinde emeği 
geçen İMO yöneticileri ile İMO 
personeline teşekkür etti. 

KTMMOB Genel Başkanı 
Seran Aysal da yaptığı 
konuşmada geceye gururla 
katıldığını söyleyerek, İMO 
Başkanı Yağcıoğlu’nu, yönetim 
kurulu ve personelini başarılı 
çalışmalarından dolayı tebrik etti.
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‘’İşbirliğimiz devam edecektir’’
İnşaat Mühendisleri Odası 
ve Yakın Doğu Üniversitesi 
akademik ve yönetsel konularda 
projeler geliştirmek, bilimsel ve 
toplumsal konularda toplantılar 
düzenlemek, ortak çalışmalar ve 
girişimler yapmak ve meslek içi 
eğitim faaliyetleri düzenlemek 
amacıyla bir biş birliği protokolü 
imzalamıştır. Bir çok alanda 
işbirliği yapma kararı ile devam 
eden ilişkiler çerçevesinde Yakın 
Doğu Üniversitesinden gelen 
davet üzerine İnşaat Mühendisleri 
Odası Yönetim Kurulu Yakın 
Doğu Üniversitesinin İnşaat ve 
Çevre Mühendisliği Fakültesi’nin 

2018 – 2019 güz dönemi yeni 
eğitim yılı açılış törenine katıldı. 

 Açılış Töreninde İnşaat 
Mühendisleri Odası’nı temsilen 
Yönetim Kurulu Üyeleri Derya 
NERELİ, Gözde OĞUZ ve Hüsnü 
COŞAN yer aldı. 
İnşaat ve Çevre Mühendisliği 
Fakültesi Dekanı Hüseyin 
Gökçekuş’un konuşması ile 
başlayan açılış, Yurt dışında 
bulunan İnşaat Mühendisleri 
Odası Başkanı Gürkan 
Yağcıoğlu’nun gönderdiği mesajın 

okunması ile devam etti. 

Yağcıoğlu mesajında; Yakın 
Doğu Üniversitesi ile İnşaat 
Mühendisleri Odası arasında 
yapılmış olan protokol 
çerçevesinde başlatılmış olan 
işbirliğinin yeni dönemde de 
artarak devam edeceğine 
yürekten inandığını belirtti. 

Yağcıoğlu, daha kaliteli ve 
daha çağdaş eğitim için birlikte 
çalışılması gerektiğine işaret 
ederek, yeni eğitim yıılı için başarı 

temennisinde 
bulundu.

İMO, Yakın Doğu Üniversitesi’nin yeni eğitim yılı açılış törenine katıldı
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Çin dünyanın en uzun deniz 
köprüsünü kullanıma açtı

Dünyanın deniz üzerindeki en uzun köprüsü 
olan Hong Kong - Zhuhai - Macao köprüsü yakın 
zamanda kullanıma açıldı. Hong Kong’u Çin 
anakarasına bağlayan köprü, deniz üzerine inşa 

edilmiş ve iki kara parçasını birbirine bağlayan en 
uzun yapı olma özelliğine sahip.
 Açılışını Çin Devlet Başkanı Şi Cin Ping’in yaptığı 
köprü 55 kilometre uzunluğunda ve yaklaşık 20 

milyar dolara mal 
oldu. Depreme ve 
tayfuna karşı dayanıklı 
tasarlanan köprüde 
en uzun geçiş ise tam 
29.6 km.
Geçiş ücreti 21 dolar 
olarak belirlenen 
köprüyü kullanmak 
için sürücüler 
önceden başvuru 
yapıp, izin almak 
zorunda. 

Ülke içinde ciddi 
bir göç hareketi 
başlatmayı hedefleyen 
Çin hükümeti 
önümüzdeki 10 

Haberi Derleyen; Derya Nereli
İnşaat Yüksek Mühendisi
43. Dönem Yönetim Kurulu Üyesi
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yıl boyunca vatandaşları ülkedeki 
mega kentlere göç etmeye teşvik 
ederek toplamda 250 milyon kişinin 
göç etmesini amaçlıyor. Bu devasa 
göç hareketini karşılayabilmek için 
altyapı çalışmalarına da ağırlık verilen 
ülkede 2011 yılında başlayan deniz 
köprüsünün inşaatı tamamlandı. 
Aktivistler köprünün Pekin’in 1997 
yılında Çin’e bağlanan Hong Kong 
üzerindeki etkisini arttırabilmesi 
için bir güç gösterisi olduğunu iddia 
ediyor.

420 bin ton çelik kullanıldı 
İnci Nehri Deltası boyunca uzanan 
mühendislik harikası Hong Kong–
Zhuhai–Macau Köprüsü (HZMB) 
ile Zhuhai’den Hong Kong’a yapılan 
yolculuklarda seyahat süresinin 3 
saatten 30dkya ineceği belirtiliyor. 
İki şehri birbirine bağlayan köprüde, 
altı şerit ve biri su altında denizin 
40 metre derinliğinde 6.7 km 
uzunluğunda olmak üzere, dört tünel 
yer alıyor.   

Sadece araç trafiğine açık olacak 
olan köprüde toplamda 420 bin 
ton çelik kullanılmış. Yani köprü 
inşaatında kullanılan çeliklerle 

60 adet Eyfel Kulesi inşa etmek 
mümkün. 

Her gün 40 bin aracın geçmesi 
planlanan köprüden her 10 dakikada 
bir köprünün bir ucundan diğer 
ucuna giden otobüsler araçsız 
yolcuları taşıyacak. Golden Gate 
Köprüsü’nden yaklaşık 20 kat daha 
uzun olan köprünün desteklenmesi 
için Çin 4 adet yapay ada da 
oluşturdu. Böylece hedeflenen araç 
yoğunluğunu kolayca yönetebilecek 
olan köprünün 120 yıl boyunca 
sorunsuz hizmet sunması bekleniyor.
 
Güvenlik endişeleri inşaatı 
geciktirdi 
Yaklaşık 7 yıldır inşaat çalışmalarının 
başladığı köprüyü geciktiren en 
önemli unsurların başında maliyeti 
geliyor. Bununla birlikte yolsuzluk 
iddiaları ve güvenlik endişeleri 
de köprü inşaatının pek çok kez 
durmasına neden olmuştu. İki 
işçinin inşaatı sırasında hayatını 
kaybettiği köprüde inşaat sırasından 
19 adet sahte belgeyle karşılaşılmış 
ve köprünün güvenliğine yönelik 
suçlamalar ortaya atılmıştı.
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Cidde 
Kingdom 
Tower en 
yüksek bina 
rekorunu 
kıracak!
Dubai’deki Burj Khalifa’nın en 
yüksek bina rekorunu 2020’de 
Kingdom Tower kıracak. Kingdom 
Tower 2020 yılında tamamlanacak.

İlk gökdelenler 19.yy’ın sonlarında, 
New York ve Chicago’da inşa edildi. 
Daha çok ticari nedenlerle dikilen 
gökdelenler artık günümüzde farklı 
bir anlam taşıyor. 
Yüksek binalar hem şehirlerin 
simgesi haline geliyor, hem de 
rekabeti beraberinde getiriyor. 
ABD’nin uzun yıllar elinde tuttuğu 
‘en yüksek bina’ liderliğini son 
dönemde ele geçiren Ortadoğu 
ülkelerinin arasındaki yarış da 
kızıştı. Suudi Arabistan, Dubai’deki 
Burj Khalifa’nın rekorunu 2020’de 
‘Kingdom Tower’ (Kraliyet Kulesi) 
ile kırmaya hazırlanırken, Dubai’den 
bu hamleye yeni bir yüksek bina ile 
karşılık geldi.

New York’ta bulunan Empire State 
binası 1931’de açıldığında 385 metre 
yüksekliğiyle dünyanın imrendiği bir 
gökdelen olarak tarihe adını yazdırdı. 
New York bu başarısını Chicago’daki 
442 metrelik Willis Tower ile 
pekiştirdi. Ancak bu başarı uzun 
sürmedi. Malezya’nın Kuala Lumpur 
şehrindeki Petronas Tower binaları, 
1998 yılında ABD’nin elinden en 
yüksek bina unvanını aldı. İki binadan 
oluşan Petronas Tower’ın boyu 
451 metre olarak o yıllarda rekor 
kırdı. Malezya bu rekoru elinde 6 yıl 
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1. BURJ KHALİFA - DUBAİ / 818 METRE

3. ABRAJ AL-BAİT CLOCK TOWER - 
MEKKE / 601 METRE

5. LOTTE WORLD TOWER - SEUL / 
555 METRE

2. SHANGHAİ TOWER - SHANGAİ / 
632 METRE

4. PİNG AN FİNANS MERKEZİ - 
SHENZEN / 600 METRE

6. ONE WORLD TİCARET MERKEZİ - 
NEW YORK / 541 METRE

7. TAİPEİ 101 - TAİPEİ / 509 METRE

tutabildi.

REKABET ORTADOĞU’DA
Tayvan’daki Tapei’ye inşa edilen 
Taipei 101 adındaki gökdelen 508 
metre yüksekliğiyle rekor kırarak 
adını listeye yazdırdı. Dubai’de 
2010 yılında açılan 163 katlı Burj 
Khalifa 828 metre yüksekliğiyle 
liderliği ele geçirdi. Ama Dubai’nin 
bu atağı yaklaşık 10 yıl sürecek gibi 
duruyor. Çünkü Suudi Arabistan’ın 
Cidde şehrinde yapılacak Kingdom 
Tower (Kraliyet Kulesi) adındaki 
yeni binanın uzunluğu 1001 metre 
olacak. Kingdom Tower 2020 
yılında tamamlanacak. Binanın 
maliyeti ise 1.2 milyar dolar 
civarında. 

Kingdom Tower’ın en çok dikkat 
çeken yanı 610 metre yükseklikte 
büyük bir balkon tasarımına sahip 
olması. Bu balkon, seyir terası 
olarak kullanılacak ve ziyaretçiler 
Kızıl Denizi bu noktadan 
seyredebilecek.

HAMLE VAR REKOR YOK
Suudi Arabistan’ın bu atağından 
sonra Birleşik Arap Emirlikleri 
harekete geçti. Dubai’de yeni 
bir uzun kule yapılması için 
düğmeye basan ülke, şu anda 
adı belli olmayan ancak yaklaşık 
928 metre uzunluğunda inşa 
edilmesi planlanan binayı başlattı. 
Emaar İnşaat Başkanı Mohammed 
Alabbar, kulenin yaklaşık 1 milyar 
dolarlık yatırımla hayata geçeceği 
bilgisini paylaşarak, “6.79 milyon 
metrekarelik daire, 851 bin 
ticari alan ve 4 bin 400 odalı 22 
otel planladık. Dünyanın en çok 
ziyaretçisi olan Dubai Mall’da 
olduğu gibi geniş koridorlara 
sahip olan bir alışveriş merkezi 
de inşa edeceğiz. Yüzde 30 daha 
ferah bir alışveriş merkezi olacak” 
dedi. Ancak bu binanın Cidde’nin 
rekorunu kıramayacağı anlaşılıyor.
 

Bulutlara değen yapılar : Dünyanın en yüksek 7 gökdeleni








